
'&KRA NA »SODOBNI ELEKTRONIKI 84-
Na razstavi Sodobna elektronika v Ljubljani se je Iskra predstavila z vrsto 

novosti, predvsem pa s ponudbo celovitih rešitev avtomatizacije procesov 
— Eden najuspešnejših, če ne kar najbolj uspešen Iskrin nastop na Elektro
niki — France Popit: »Zelo všeč mi je vaša razstava in čestitam Iskri« — Ob 
številnih simpozijih in seminarjih, omenimo predvsem Yutel 84, je izredno 
pozornost in številne pohvale vzbudila Iskrina tako imenovana Računalnica 
v Cankarjevem domu. ' s

t, ar 532 razstavljalcev, od tega 387 iz
je v dneh od 1. do 5. oktobra so-

valo na 31. mednarodni razstavi
^ r°nike, telekomunikacij, avtoma-
,e’ računalništva in nukleonike na
°sPodarskem razstavišču v Ljubljani, 
led

razstavo je bilo tudi več seminar- 
ln simpozijev in drugih srečanj, na 

^er‘h so prebrali približno 200 stro- 
vnih referatov. Razstavo Sodobna 

V ^o^ka je odprl član predsed- 
, Zvezne gospodarske zbornice 

°n Stipanič, slovesnosti pa se je 
^številnimi družbenopolitičnimi de- 
J' udeležil tudi predsednik predsed- 

^ SR Slovenije France Popit, ki je 
^no pohvalno ocenil tudi Iskrino 

Snico.

,| S^r'n nastop na letošnji Sodobni 
tr°niki je potekal pod geslom 
ra — ključ do sodobne proizvod-

Med novostmi s področja računalniš
tva, kot osnove za avtomatizacijo pro
cesov, naj na prvo mesto uvrstimo novi

V dneh Sodobne elektronike so si 
številni obiskovalci lahko v Cankarje
vem domu ogledali tudi pomembno 
Iskrino novost na področju računalniš
tva — HR 84. Namenjen je predvsem 
širokemu krogu uporabnikov za učenje 
osnov računalništva, za pomoč pri uče
nju različnih predmetov, za delo v šol
skih laboratorijih in za osebno rabo.

Ko smo že pri računalništvu in pri in-

Gostje na ogledu Iskrinih eksponatov.

formatiki, naj še povemo, da je med 
sejmom deloval na Gospodarskem raz
stavišču Iskrin informacijski sistem.

Obiskovalcem je omogočil, da so lahko 
na štirih informacijskih točkah dobili 
informacije o razstavljalcih, o razstav
nem programu, panogah, eksponatih, 
lokacijah razstavljalcev, itd. Informa
cijske točke so bile opremljene z raču
nalnikom Partner, tiskalnikom in moni
torjem.

I ! ...... .................. . i n i i» .......................»in....................................................mn«— ;

\*bnied štirih Iskrinih informacijskih točk na zunanjem prostoru.

le«

^ ln'h tovarn, gotovo ni posebej treba 
^ njati, da je bila tudi letos v ponos 

Cek)stni sestavljeni organizaciji

tač

Osrednja stojnica je bila že po računalniški sistem Delta 800. Njegove
I^c'j> v dvorani B 1. Ker So jo obi- 
^ številni Iskraši iz verjetno vseh

: samo zaradi okusne urejenosti,
Pa predvsem zaradi razstavljenih 

Hov. med katerimi je bilo veliko 
l °st'- Stojnico so uredili delavci 
Hetinga.
Hno predstavitev na »Sodobni 
Hniki ’84« bi lahko razdelili na

kdnj^ "'Ja področja: energetika in
^ lne rešitve, računalništvo — osnova 
.Jttiatizacije procesov, avtomatiza- 

str°jev in proizvodnih procesov,

glavne lastnosti so: modularnost, kom
patibilnost in možnot povezovanja z ra
čunalniki Iskre Delte in drugih proizva
jalcev.

Na stojnici seveda ni manjkal mikro
računalnik Partner, že dobro znan šte
vilnim uporabnikom, novost pa je bila 
bogata ponudba programske opreme. 
Eden od programov je bil prikazan na 
primeru tovarne močnih krmil, kjer ra
čunalnik vodi celotno proizvodnjo — 
od mešanja do distribucije in zagotavlja 
optimizacijo proizvodnje.

Omenili smo že, da je bil del Iskrine 
razstave namenjen avtomatizaciji stro
jev in proizvodnih procesov. Na tem 
področju obsega Iskrin program jako- 
točne krmilne naprave za razne name
ne, naprave za krmiljenje in regulacijo, 
numerične merilnike dolžin in kotov, 
numerične pozicionirne naprave, po- 
mniško programne krmilnike, računal
niško krmiljenje (CNC) pozicionirne 
naprave in CNC kompleksne krmilne si 
sleme. Za kompleksno avtomatizacijo 
proizvodnje je Iskra razvila naprave 
fleksibilne avtomatike (manipulatorji, 
roboti, tehnološke linije), naprave tele
vizije zaprtega kroga, računalniške si
steme za vodenje in nadzor proizvodnje 
in drugo. Številne od teh izdelkov smo 
si lahko ogledali tudi na sejmu elektro
nike.

r%
Ne,

l|llatizacija cestnega prometa in
:rmzacija železnic.

Na Področju energetike je Iskra na 
tou predstavila sisteme za avtomati- 

1°> sisteme za daljinsko vodenje in 
^ 0lrmnikacijske sisteme. Med dru- 
^ smo na sejmu videli tudi Iskrin ra- 
Eniški sistem, ki opravlja vse nalo-

v' S° Potre^ne za Programsko delo- 
. *e neke hidroelektrarne. Poleg av- 
^tizacije je Iskra predstavila tudi 

j no opremo, kot na primer tele- 
Hnikacijske sisteme za prenos in- 
L ^cij, klimatske naprave, zavarova- 

^^Pred požarom in vlomom itd. Med otvoritvijo simpozija Yutel’84.

USPEŠNO SODELOVANJE MED DANFOSSOM IN ISKRO

PRIZNANJE GZS
haraLdu AGERLEVU

Predsednik Marko Bulc je izročil priznanje Gospodarske zbornice Slove
nije predsedniku sveta direktorjev danske firme Danfoss Haraidu Agerleyu 
za uspešno sodelovanje s slovenskimi podjetji. Tu še posebej izstopa dolgo
letno in plodno sodelovanje med Danfossom in Iskro. Slovesnosti ob podeli
tvi priznanja so se med drugimi udeležili tudi soproga uglednega gosta, pred
sednika Iskre in Gorenja Boris Lasič in Herman, Rigelnik in predsednica 
Skupščine mesta Ljubljane Valentina Tomlje.

Predsednik GZS Marko Bulc izroča priznanje g. H. Agerleyu.

Sodelovanje med Iskro in Danfos
som, firmo iz bjprdborga, teče uspešno 
že skoraj poldrugo desetletje. Začetki 
segajo v leto 1971, ko sta partnerja 
sklenila pogodbo o dolgoročnem proi
zvodnem sodelovanju pri izdelavi her
metičnih kompresorjev in hladilnih si
stemov. Iskra je sprva Danfossu poši
ljala elektromotorje, v zameno pa je 
dobivala hermetične kompresorje in po 
potrebi tudi različne podsestave.

K sodelovanju je kmalu pristopilo 
tudi Gorenje in na osnovi dogovora z 
Iskro sklenilo z Danfossom koopercij- 
sko pogodbo.

Vsekakor je treba poudariti, da so 
bili poslovni odnosi med Iskro in Dan
fossom v teh 13 letih vseskozi na 
izredno zavidni ravni. Dokaz temu so 
tudi naslednje številke. Iskra je prvo 
leto sodelovanja, torej leta 1971, izvo
zila danskemu partnerju 51.550 kom- 
presorskih elektromotorjev vrednih 
750.000 nemških mark. Lani se je izvoz 
povečal na približno 950.000 kompre- 
sorskih motorjev, vrednih 21 milijonov 
nemških mark.

Tudi delitev dela pri omenjenem so
delovanju ni bila nikoli sporna: Iskra 
izdeluje elektromotorje, Danfoss se- 
savlja dele kompresorjev, Gorenje pa 
kompresorje. Rezultat takšne delitve 
dela predstavlja nadomestitev uvoza v

višini 60 milijonov nemških mark na 
leto, letni izvoz pa zdaj znaša 20 milijo
nov nemških mark. Poleg tako zastav
ljenega sodelovanja je Iskra pred tremi 
leti sklenila z Danfossom tudi novo de
setletno pogodbo, po kateri bo Iskra 
letno povečala proizvodnjo še za 4 mili
jone DM. Skupen Iskrin letni izvoz 
danskemu partnerju znaša tako 24 mili
jonov DM.

V vseh teh letih sodelovanja je Dan
foss, kot je na slovesnosti poudaril 
predsednik Marko Bulc, pokazal veliko 
razumevanja za probleme, s katerimi se 
srečujeta Iskra in Gorenje, izredno pa 
je bil odprt tudi za izmenjavo tehničnega 
in drugega znanja. Danfoss je tako na 
primer lani omogočil Iskri nabavo su
rovin v višini 10 milijonov DM. Potrdi
tev dobrega sodelovanja je tudi njihova 
zadnja odločitev: Iskri v Idriji bo doba
vil na začasni uvoz dve hitrohodni eks
centrični stiskalnici v vrednosti 1,8 mili
jona in ji s tem omogočil večjo proi
zvodnjo lamel in kompresorskih elek- 
tromorjev.

Pri tem izredno uspešnem sodelova
nju med Iskro in Danfossom ima vsa ta 
leta pomembno in odločilno vlogo prav 
predsednik sveta direktorjev Harald 
Agerley. Za njegove zasluge pri tem 
sodelovanju mu je zato Gospodarska 
zbornica Šlovenije podelila priznanje.

LD

Mladi se kar niso mogli ločiti od računalnikov.

Tudi avtomatizacija cestnega pro
meta in modernizacija železnic sta bili 
predstavljeni na Iskrini stojnici. Iskra je 
na sejmu predstavila sisteme, ki jih nudi 
za avtomatizacijo železnic, ti pa so:

— Signalno varnostni sistemi za za
varovanje prometa na železniških po
stajah in progah, vključno z zavarova
njem prehodov cest preko železniških 
tirov ter sistemi za avtomatsko ustav
ljanje vlakov.

— Sistemi za daljinsko vodenje in 
nadzor prometa ter električna vleka 
vlakov.

— Telekomunikacijski sistemi za 
prenos in posredovanje informacij že
lezniškemu osebju in potnikom.

— Sistemi vodenja procesa ranžira- 
nja na velikih ranžirnih postajah z mož
nostjo avtomatskega vodenja procesa 
in ciljnega zaviranja.

Tudi na področju merilno regulacij
ske in stikalne tehnike ter telefonije, 
kot pomembnih elementov v avtomati
zaciji industrijskih procesov, je Iskra na 
sejmu predstavila številne novosti. Naj 
omenimo samo novčični števec elek
trične energije, Digimer 100, signaturni 
analizator, potenciostar, polarograf m 
tako dalje. Izredno veliko pozornosti so 
med obiskovalci na sejmu vzbudili tudi 
izdelki Iskrinega centra za elektroopti- 
ko, delovne organizacije Industrija si
stemov elektronike in zvez, Mikroelek
tronike in še jn še bi lahko naštevali.

Prijetna, hkrati pa tudi aktualna 
osvežitev med Sejmom elektronike je 
bila Iskrina tako imenovana Računal
nica v Domu Ivana Cankarja. Njen 
namen je bil predvsem dvojen: pred
staviti obiskovalcem Iskrin program

(Nadaljevanje na 3. strani)



DO—AVTOMATIKA

OBISK V NAŠIH NOVOMEŠKIH TOZD
navo devizne bilance in ustvarjanje so-1 
lidne akumulacije za pokrivanje vseh 
potreb, vključno obveznosti po investi
ciji.

Tokratni, četrtkov obisk predstavnikov SOZD Iskra, je bil namenjen 
dvema novomeškima temeljnima organizacijama delovne organizacije Av
tomatika: temeljni organizaciji Napajalne naprave in temeljni organizaciji 
Elektrospojna vezja.

Čeprav so obiski predstavnikov SOZD Iskra v prvi vrsti namenjeni sezna
njanju s problematiko o osnovnih celicah proizvodnega življenja, je imel 
drugi iz serije obiskov še nekoliko večjo težo oz. pomen. Osnovna tema do
poldanskih razgovorov je bila: analiza družbeno-ekonomske upravičenosti 
in pogoji za tehnološko zaokroženost obeh temeljnih organizacij.

>' -

Med razgovori v TOZD Napajalne naprave.

Čeprav se je proces prestrukturiranja 
proizvodnje v celotni delovni organiza
ciji v smeri programsko-proizvodnih in 
lokacijsko zaokroženih celot na lokaciji 
Savska c. 3, stegenski lokaciji, kakor 
tudi v dislociranih TOZD v Makolah in 
Dobrepolju pričel že v lanskem letu, je 
polletna analiza poslovanja pospešila 
priprave na tehnološko zaokroženost 
subjektov v novomeškem bazenu. Tako 
sta delavska sveta obeh temeljnih orga
nizacij v avgustu oz. septembru obrav
navala in sprejela »Analizo gospodar
jenja in možnosti tehnološke zaokro
ženosti proizvodnje na lokaciji Novo 
mesto« in sprejela pobudo za združitev 
obeh temeljnih organizacij.

Da bi dosegli tehnološko zaokrože
nost proizvodnje, ki bi s programskega, 
ekonomskega in socialnega pogleda 
upravičila združevanje obeh subjektov, 
je komisija, ki je bila imenovana na 
ravni delovne organizacije, že do konca 
junija:

— preverila gospodarjenje v 
TOZD ELA.

— pregledala obstoječe program- 
sko-tehnološke usmeritve v obeh 
TOZD
e.— proizvodno-tehnološke kapaci
tete v obeh TOZD

— organizacijske sheme novega 
subjekta (TOZD Energetska elektro
nika)

VZROKI ZA ZDRUŽITEV
TOZD Napajalne naprave: zaradi 

kasnhve investicije v proizvodno in me- 
rilno-kontrolno opremo ter razširitev 
proizvodnih prostorov so se pogoji po
slovanja, predvsem pa proizvodnje še 
bolj zaostrili, zlasti pa je ogrožen na- 
daljni razvoj temeljne organizacije oz. 
program napajalnih naprav. Tako se
danja utesnjenost v proizvodnih pro
storih ne omogoča zagotovitve mini
malnih delovnih pogojev, pomanjkanje 
opreme pa onemogoča povečanje fizič
nega obsega proizvodnje in osvajanja 
proizvodnje zahtevnejših profesional
nih naprav, čeprav obstajajo tržne 
možnosti za konvertibilni izvoz.

TOZD Elektrospojna vezja: zaradi 
nedoslednega izvajanja sanacijsko-in- 
vesticijskega programa iz leta 1978. oz. 
njegove novelacije iz januarja 1983 in 
zaradi zaostrenih pogojev gospodarje
nja predvideva ob zaključku letošnjega 
leta izgubo, kar pomeni tudi nezmož
nost pogodbenih obveznosti iz naslova 
investicije. Trenutno je izkoriščeno 
manj kot 50 % razpoložljivih proizvod
nih kapacitet.

Na ogledu proizvodnje v TOZD ELA.

— razmere in možnosti razširitve in 
razvoja

— analizirala pogoje za tehnološko 
zaokroženost

— izdelala predlog razvoja v okviru 
razvojnih planov- delovne organizacije 
oz. dopolnitve teh planov in predlagalo 
združitev obeh TOZD.

Istočasno z obravnavo analize pred
loga združenega z vodilnimi delavci in 
predstavniki družbeno-političnih orga
nizacij in samoupravnih organov obeh 
temeljnih organizacij, ki so jim priso
stvovali tudi predstavniki izvršnega 
sveta skupščine občine Novo mesto in 
občinskega komiteja ZK, ki so potekali 
v juliju, je komisija usklajevala zlasti 
naslednje naloge:

— predlog načrtov prostorske raz
poreditve proizvodnje na obeh lokaci
jah z upoštevanjem racionalne tehnolo
ške zaokroženosti delov delovnega 
procesa in minimalnih prostorskih 
adaptacij

— strokovne in organizacijske pri
prave za izvedbo investicije in prenos 
proizvodnih programov na lokaciji 
Novo mesto

— plan prodaje in gospodarski plan 
novega subjekta za 1985. leto

POGOJI ZA ZDRUŽITEV
Za združitev tehnološko sorodnih 

delov delovnega procesa obeh temelj
nih organizacij in pridobitev nove kva
litete z izkoriščanjem vseh prednosti, je 
treba zagotoviti nekatere pogoje. Zato 
je povsem razumljivo, da delavci obeh 
temeljnih organizacij zahtevajo, da so 
res detaljno seznanjeni z ekonomsko 
upravičenostjo in prednostmi novega 
subjekta, kar je bilo v pogovorih s pred
stavniki delovne organizacije in SOZD 
večkrat poudarjeno.

Predvsem je potrebno zagotoviti da:
— nova prostorska razporeditev 

proizvodnje omogoči racionalno orga
nizacijo delovnega procesa in razpore
ditev kadrov glede na izobrazbo in z 
delom pridobljene izkušnje

— vsem delavcem je potrebno zago
toviti podobne delovne pogoje, zato je 
potrebno v okviru investicije opraviti 
na lokaciji Bršljin ustrezne adaptacije 
delovnih in pomožnih prostorov

— zagotovi ustrezno zaposlitev — s 
tem standard delavcev obeh TOZD

— na osnovi obsega proizvodnje in 
poslovnih rezultatov zagotoviti: spo
sobnost poravnave obveznosti in 
ustvarjanje ustrezne akumulacije in 
realizacije izvoza za potreben uvoz

— izpeljati investicijo v proizvodno, 
merilno-kontrolno in razvojno opre
mo, ustrezne skladiščne prostore in 
nujne adaptacije obstoječih prostorov 
ter obratna sredstva

— uvesti računalniško podprt in
formacijski sistem

— zagotoviti, da se bodo programi 
energetske elektronike locirali v novo 
temeljno organizacijo.

Trenutno to pomeni, že v fazi druž
benopolitičnega usklajevanja skupnih 
ciljev in združevanja posameznih inte
resov, ki se bo nadaljevalo v procesu 
samoupravnega združevanja, zagoto
viti vsem delavcem enakopraven pri
stop, pravočasno in objektivno obveš
čanje o poteku združevanja in možnost 
pravočasnega posredovanja pripomb in 
predlogov. Po drugi strani pa se mora

PRI RAZGOVORIH SO SODELOVALI:
SOZD ISKRA: predsednik DS SOZD Iskra — Janez Kern, predsednik 

KOS — Avguštin Ciuha, sekretar DPO — Miloš Pavlica, predsednik ZSMS 
— Jože Mokorel in član kolegijskega poslovodnega odbora — Pavle Gantar.

DO Avtomatika: član kolegijskega poslovodnega organa — Hugon Za
plotnik, svetovalec kolegijskega poslovodnega organa Karl Hribšek in pred
sednik KOOS Franci Černe.

TOZD Napajalne naprave: direktor TOZD — Marjan Recelj, vodja fi
nančne službe Martin Drgan, predsednik DS — Vinko Dular, predsednik 
IO OOS — Jože Svajkovec, sekretar OOZK — Franc Udovič, predsednik 
ZSMS — Nedeljko Jevšek, sekretar TOZD — Alojz Novoselič

TOZD ELA: direktor TOZD —Janez Požar, vodja tehnič. proizvodnega 
sektorja in sekretar OOZK — Roman Kastrevc, vodja ekonomsko računo
vodskega sektorja — Darinka Usenik, predsednik DS — Jože Lužar, na
mestnik predsednika sindikata — Ivanka Zajc, predsednik ZSMS — Dušan 
Stupar, voflja priprave proizvodnje — Danijel Adamič, sekretar TOZD Julij 
vesareK.

Pogovori v TOZD ELA.

OKVIRNI PROGRAM 
NOVE TEMELJNE ORGANIZA

CIJE
Iz ocen programsko-tehnološkeocen

usmeritve in proizvodno-tehnoloških 
kapacitet obeh temeljnih organizacij 
izhaja, da bi novi subjekt združeval svoj 
program okvirno v naslednjih skupi
nah:

napajalni sistemi 
profesionalne napajalne naprave 
širokopotrošne naprave 
modulni napajalniki 
elektromehanski in mehanskj 
podsklopi 

• spojni elementi 
storitve in rezervni deli

vsak delavec v obeh kolektivih zaveda
ti, da bo le z osebnim prepričanjem in 
ustvarjalnim prispevkom v procesu 
združevanja zagotovil sebi in svojemu 
neposrednemu delovnemu okolju 
boljši jutri: TOZD Energetska elek
tronika, ki mora predstavljati trden te
melj, infrastrukturo delovne organiza
cije Avtomatika in SOZD Iskra kot ce
lote na programih profesionalne elek
tronike. § ^

DO AVTOELEKTRIKA

Peter Mivšek
znova
imenovan

Ena izmed točk dnevnega reda 
zadnjega zasedanja delavskega 
sveta delovne organizacij6 
Iskre-Avtoelektrike Nova Gori
ca, zasedanje je bilo minuli četr
tek 27. septembra, je bilo tud1 
poročilo o delu razpisne komisij6 
in predlog za imenovanje indivi
dualnega poslovodnega organa 
— glavnega direktorja te delovn6 
organizacije.

Razpisna komisija, imenovana 
od DS DO je delegatom predla
gala kot možnega kandidata za 
glavnega direktorja Iskre-Av- 
toelektrike dosedanjega glav
nega direktorja Petra Mivška- 
Delegati so predlog sprejeli in 
soglasno imenovali Petra Mivška 
za glavnega direktorja Iskre-Av
toelektrike za naslednje man
datno obdobje.

Tovariš Mivšek, dipl. inž. elek
tronike, se je zaposlil v Avtoe- 
lektriki pred 16 leti kot priprav
nik, nato je bil projektant v ra
zvoju, vodja prodaje v TOZD 
Komerciala, direktor tovarne 
generatorjev in elektronike, 
zadnja štiri leta pa glavni direk
tor delovne organizacije.

Pod vodstvom tovariša Mivška 
je delovna organizacija zabele
žila prav v zadnjem obdobju 
vidne uspehe na gospodarskem 
in drugih področjih. Kljub težki 
gospodarski situaciji je bil kos 
raznim zapletenim in zahtevnim 
nalogam, uspešno jih je reševal
in z delom dokazoval pravilnost
odločitev. Tovarišu Mivšku že
limo uspešno vodenje delovne 
organizacije Iskre-Avtoelek- 
trike tudi v naslednjem mandat
nem obdobju. Marko Rakušček
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Potrebe po sodelavcih

ZAKLJUČEK
Delavci obeh novomeških temeljnih 

organizacij bodo morali, skupaj z osta
limi delavci v delovni organizaciji Av
tomatika in ob pomoči SOZD Iskra ter 
širše družbenopolitične skupnosti no
vomeške občine, vložiti veliko naporov, 
da bodo že v letošnjem letu, vzporedno 
z izvajanjem procesa samoupravnega 
združevanja dela in sredstev, izvedli vse 
potrebne strokovne in organizacijske 
predpriprave, da bo novi subjekt orga
nizacijsko in poslovno dovolj močan za 
dosego zastavljenih ciljev. Ti pa, izha
jajoč iz analize, predvidevajo že v 1985. 
letu: 3,5 milijarde din celotnega pri
hodka, od tega 50% z izvozom, izrav

ISKRA — glasilo delovnega ko
lektiva SOZD Iskra — Industrija za 
elektroniko, telekomunikacije, 
elektromehaniko, avtomatiko in 
elemente — Ljubljana

Glavni urednik: Pavle Gantar, 
pomočnik glavnega urednika: 
Miloš Pavlica, odgovorni urednik: 
Dušan Željeznov, tehnični ured
nik: Janko Golnar, novinar: Mara 
Ovsenik.

— Ureja uredniški odbor: Alojz 
Boc (Kibernetika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Stane Flelschman 
(Široka potrošnja), Milan Krapež 
(IEZE), Kazimir Mohar (Telemati- 
ka), Marko Rakušček (Avtoelek- 
trika) — Izhaja tedensko — Roko
pisov ne vračamo.

— Naslov: Ljubljana, Trg revo
lucije 3, tel.: 213-213, int: 34-95 do 
34-96 — Tisk: Časopisno podjetje 
PRAVICA—DNEVNIK, Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za In
formacije IS SRS je glasilo oproš
čeno plačila temeljnega davka od 
prometa proizvodov.

Objave prostih del in nalog v Iskri zbira in ureja Judita Bagon, SOZD iskra PSSS,
Trg revolucije 3, Ljubljana, tel.: 213-213, iht.: 25-25. ' . ■ :

Prijave pošiljajte na.naslov, ki je naveden v okviru objavza posamezno delovno, (f 
temeljno organizacijo. Na tem naslovu prejmete tudi natančnejše informacije opro*ljB 
delih iri.nalpgah.

Delavski svet
ISKRA — SOZD Elektrokovinske industrije, n. sol. o., Ljubljana

razpisuje
po sklepu 2. zasedanja z dne 25. 9. 1984 in v skladu s 70. členom Statuta 
SOZD Iskra ter v zvezi s členom 77. Samoupravnega sporazuma o združeva
nju v SOZD Iskra prosta dela in naloge

— člana kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra za ekonomiko in 
plan ter

— člana kolegijskega poslovodnega organa SOZD IsTcra za razvoj in ino- 
vacije

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, ki so določeni z zakonom, iz" 
polnjevati še naslednje posebne pogoje:

da imajo visoko ali višjo strokovno izobrazbo,
— da imajo 5 let ustreznih delovnih izkušenj,
— da so sposobni voditi in organizirati delo,
— da imajo ustrezne moralno-politične vrline, ki zagotavljajo aktiven 

-odnos do samoupravne socialistične družbene ureditve in do razvijanja sa
moupravnih družbenoekonomskih odnosov,

— da obvladajo najmanj enega izmed svetovnih jezikov.
Izbrani kandidati bodo imenovani za dobo 4 let.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj kandidati 

naslovijo v 15 dneh po objavi na naslov: SOZD Iskra — Tajništvo samou
pravnih organov, Ljubljana, Trg revolucije 3/12 z oznako »za razpisno komi
sijo« .

Prijavljene kandidate bomo o rezultatih razpisa obvestili v 15 dneh p6 
opravljeni izbiri.

ISKRA ZORIN TOZD STANDARDIZACIJA

1. Standardizer L — elektronik
Pogoji: inž. elektrotehnike, elektronik, znanje tujega jezika, tri leta delovnih 
izkušenj

Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Pisne prijave z dokazih 
pošljite v 15 dneh na naslov Iskra ZORIN DSSS Štrekljeva 6 Ljubljani 

Rok obvestila je 30 dni po izteku objave.
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SKRA NA »SODOBNI ELEKTRONIKI ’84« Otvoritveni govor Antona
Stipaniča(Nadaljevanje s 1. strani) 

^ r°računalnikov —od Sinclairovega 
^truma preko HR 84 do Partnerja 
^omogočiti čim večjemu krogu mla- 
^ -dalji se seznanili z računalniki in da 
'z njimi tudi delali.
V fa namen je Iskra v sodelovanju z 

l! ez° organizacij za tehnično kulturo 
^ Venije pripravila v preddverju Can- 
pevega doma dva prostora. Enega bi 
j k° označili za računalniško učilnico,

®ega pa za računalniško delavnico,
Ptav ta slednja beseda morda ni naju- 

^ e2nejša. Učilnica je bila opremljena 
esetimi računalniki HR 84, v njej pa

^"o Prostora za povprečen srednje- - .......... ......... ................ ^----------------r
p ' razred — za 30 dijakov. Izved- Član predsedstva GZJ Anton Stipanič, ki je sejem odprl, na ogledu Iskrine stojnice. 

n° Plat same učne zasnove mladih šo- 
.r*ev je prevzela ZOTK Slovenije, ki 

tudi pripravila učni 'program in 
°vne smernice ter v eni učni uri 
dstavlja mladim osnove računalniš

ki.

^drugem prostoru je Iskra namestila 
lr'najst Spectrumov, štiri HR 84 in 
Gartnerja. Seveda so to računalniki 
Polno različnih zmogljivosti, na kate- 
pe moč delati marsikaj — od različ- 
^ Vldeo igric do resnih programov, 
pogini mladim obiskovalcem raču- 
®*aištva Spectrum in HR 84 nista de- 

večjih preglavic.
potovo ni treba posebej omenjati, da 

blli tako učilnica kot- »delavnica«
. dni sejma popolnoma zasedeni, Avtomatika’ kibernetika in Iskra Delta - nosilke naše predstavitve.

^ vsem z mladimi in nadebudnimi čunalnici omenil Gorazd Marinček, obiskovalcem, je lahko blažilo za seda
nj' m ne bo odveč, če zapišemo tudi eden od vodij Računalnice, ko je dejal: nji težak gospodarski položaj, kultura,

Sel> ki jo je med našim obiskom v Ra- »Kultura, ki jo ponuja Cankarjev dom ki jo vidimo v Računalnici, pa je zdra
vilo za izhod iz teh težav.«

Kaj naj še povemo o Iskrinem na
stopu na »Sodobni elektroniki« kot 
najpomembnejši specializirani sejem
ski prireditvi za našo sestavljeno orga
nizacijo. Morda, ali pa zlasti to, da je 
tudi ta nastop opozoril in potrdil 
Iskrino usmeritev na področje profe
sionalne elektronike, na področje proi
zvodnje kompleksnih sistemov in na
prav.

Seveda pa je bil sejem pomemben za 
Iskrine strokovnjake tudi zaradi števil
nih simpozijev in seminarjev in nena
zadnje poslovnih dogovorov in srečanj. 
Med sejmom so bila v Ljubljani nasled
nja strokovna srečanja XVIII. Jugoslo
vanski simpozij o telekomunikacijah, 
XX. Jugoslovanski simpozij o elektron
skih sestavnih delih in materialih, X. 
Mednarodni seminar ISEMEC ’84, VI. 
Jugoslovanski simpozij o elektroniki v 
prometu in IV. Jugoslovanski simpozij 
o relejni zaščiti in lokalni avtomatizaciji 
energetskih sistemov.

Lado Drobež
iHiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimimiiiiiiiimiiiiiiii

Iskra na sejmih 
v mesecu oktobru
LJUBLJANA
Gospodarsko razstavišče od L do 5. ok
tobra

Sodobna elektronika ‘84 
Iskra bo nastopila pod geslom Iskra 

— ključ do sodobne proizvodnje.
V domu Ivana Cankarja bo v času 

sejma tako imenovana računalnica, na 
kateri bo Iskra predstavila svoj pro
gram mikroračunalnikov.

Projektanti: Sejemska služba Mar
ketinga

Organizacija: Iskra Marketing

ZAGREB
Zagrebški velesejem od 8. do 12. okto
bra

Informatika—Interbiro 
Predstavila se bo Iskra Delta s svojim 

proizvodnim programom. Zastopstva iz 
Iskre Commerce pa bodo predstavila 
zastopani firmi Kodak in Dynatech. 

Projekt: Iskra Delta in GAP

KOBENHAVN od 30. oktobra do 3. 
novembra 

Intertool ‘84
Z nekaterimi svojimi programi se bo 

predstavila Avtomatika
Zbral: LD

^dicionalne tiskovne konference.

56 ^ zanimanje ni pojenjalo. 

----------------------------

31. razstavo Sodobna elektronika 
odpirgmo v času, ko se v Jugoslaviji 
soočamo s težkimi gospodarskimi pro
blemi. Ti so v veliki meri odraz našega 
preteklega prepočasnega reagiranja na 
vejike izzive svetovne ekonomije. 
Naftna in energetska kriza, problem 
proizvodnje hrane, visoka cena svetov
nega kapitala in drugi problemi so pov
zročili dramatično večanje prepada 
med razvitimi in nerazvitimi in nadalj
njo diferenciacijo med državami glede 
možnosti ustvarjanja in delitve svetov
nega družbenega proizvoda.

Toda najhujšo diferenciacijo pov
zroča porazdelitev tehnološkega znanja 
oziroma sposobnosti dežel, da to zna
nje, uporabijo v svoji družbeni repro
dukciji oziroma da na njegovi podlagi 
ustvarjajo novo vrednost. Taka spo
sobnost je seveda posledica številnih 
socioloških, zgodovinskih, kulturnih in 
predvsem materialnih razvojnih para
metrov in je zato v svetu izredno neize
načena. Vendar je to danes ključna ra
zvojna lastnost vsake družbe. Dejstvo, 
da se ta sposobnost bistveno hitreje 
krepi tam, kjer obstajajo za to tudi ma
terialni pogoji pa z vsakim dnem do
datno povečuje razvojno zaostajanje 
velike večine človeštva za vodilno 
manjšino.

Izreden tempo tehnološkega razvoja 
ima svoj izvor v spoznanju, da tehnolo
ško znanje postaja vedno bolj primarna 
in najpomembnejša proizvajalna sila in 
da je razvoj te sile treba pospeševati z 
vsemi možnimi motivacijskimi ukrepi, 
kar jih premore družba, ki si želi izboriti 
svoje mesto med razvitimi. Naravna 
bogastva energije ali surovin, še manj 
pa stopnja zaposlenosti danes niso več 
merila, ki bi označevala visoko razvitost 
in trden ekonomski položaj dežele.

Namesto ton surovin, megajoulov 
energije in odstotkov aktivnega prebi
valstva stopajo v ospredje število robo
tov, megabyti pomnilniških zmogljivo
sti, gostota informacijskih pretokov, 
število komunikacijskih terminalov itd. 
kot glavna merila razvitosti in gospo
darske trdnosti. Napori za osvajanje 
novih tehnologij so zato temeljna skrb 
vseh dežel; tehnološka revolucija je po
stala svetovni proces, čeprav izredno 
diferenciran po tem, koliko in kako se 
posamezne dežele zmorejo vključevati 
vanj.

Jugoslavija je sprejela program dol
goročne gospodarske stabilizacije, v 
njegovem okviru pa je še posebej opre
delila politiko in strategijo svojega teh
nološkega razvoja. Te opredelitve na
javljajo prelom s preteklo prakso teh
nološke ekstenzivnosti in pasivnosti, 
prelom s prakso samo konzumenta in 
ne soustvarjalca sodobnih tehnologij, s 
prakso brezbrižnega odnosa do znanja 
kot nekakšne nadgradnje, neproi
zvodne in negospodarske kategorije, 
kar vse je bilo —z redkimi izjemami — 
značilno za polpreteklo obdobje našega 
razvoja. Kljub jasnim opredelitvam pa 
smo pri odpravljanju te prakse prepo
časni, zlasti pri izgradnji in uveljavlja
nju motivacijskih ukrepov ekonom
skega sistema. Paragrafi in resoluci- . 
je, še tako lepo oblikovane same po sebi 
ne spreminjajo materialnih razmerij. 
Sistem mora vzpodbujati in siliti sub
jekte v združenem delu za aktivno pri
dobivanje in vključevanje znanja v 
proizvodne tehnologije, v vse oblike 
družbenih dejavnosti in v družbenoe
konomsko infrastrukturo.

Sodobna tehnologija prav tako ne 
trpi ekonomske avtarkije. Najuspeš
neje se razvija v pogojih visoke mobil
nosti družbenega kapitala in v pogojih 
razvite interesne motivacije za združe
vanje dela in sredstev. To združevanje 
pa bo lahko uspešno na novih progra
mih, ne na preživelih in odpisanih. Tudi 
v tem bomo morali spremeniti našo 
preteklo prakso regionalne zaprtosti in 
samozadostnosti. Potrebna kadrovska 
in materialna vlaganja v to področje so 
tako velika, da jih zmoremo samo s po
vezanimi napori in resursi tako doma 
kot v svetu.

Elektronika, ki jo današnji sejem ne
sporno značilno prikazuje, predstavlja 
v bistvu najbolj neposredni izraz vrhun
skega tehnološkega znanja, ki ga pre
more človeštvo. Hkrati je zanjo znači
len plazovito naraščajoč tempo tehno
loškega razvoja, ki ima več posledic. Na 
eni strani se izredno hitro krajša tehno- 
loško-tržna življenjska doba njenih iz
delkov, saj si nekatere generacije sle
dijo s presledki samo dveh ali treh let. 
Na drugi strani pa zasledovanje takega 
tempa terja izjemno visoka vlaganja v 
raziskave in razvoj, ki dosegajo pri ve
likih svetovnih proizvajalcih že skoraj 
šestino vrednosti njihove proizvodnje. 
Tudi proizvodnja nezadržno raste, saj 
naj bi njena svetovna vrednost narasla 
od ca. 300 mlrd dol. v letu 1984 na ca.

2200 mlrd dol. v letu 2000. Pri tem se 
ugotavljajo in prognozirajo največje 
stopnje rasti na področju polprevodni- 
ških integriranih vezij (ca. 10-krat) in 
pri sistemskih izdelkih, zlasti računal
ništvu (ca. 12-krat).

Takšno rast elektronika dolguje 
predvsem dejstvu, da predstavlja sko
raj sinonim za kompleksno informati
ko. Elektronika omogoča zajemanje 
vsakršnih oblik informacije, njihov se
lektivni ali difuzni prenos, njihovo ob
delavo in optimiranje, njihovo zapiso
vanje in skladiščenje ter njihovo prika
zovanje oziroma reproduciranje v obli
kah, kot jih lahko zaznavata človek ali 
stroj in se na njih ustrezno odzivata. 
Tako pojmovana, je elektronika po
stala temeljna infrastruktura vseh po
dročij družbene in gospodarske dejav
nosti človeštva. Brez nje si ni več mo
goče zamisliti delovanja in razvijanja 
nobene gospodarske panoge, nobene 
družbene dejavnosti in nobenih sploš
nih družbenih funkcij, kot je npr. 
obramba dežele. Značilnost elektro
nike je tudi njena surovinska, tran
sportna in energetska nezahtevnost. 
Pač pa terja visoko izobrazbeno struk
turo zaposlenih, ki v skladu s prevladu
jočim pomenom tim. softvvare hitro 
raste in postaja v pravem pomenu be
sede industrija znanja. Za elektroniko 
je značilna tudi visoka mednarodna 
menjalna sposobnost njenih izdelkov, 
ki narašča s stopnjo njihove komplek
snosti, saj bo glede osnovnega elementa 
v njenih proizvodih, znanja, človeštvo 
vedno deficitarno. Logično je zato, da 
uspešen razvoj elektronike terja široko 
odprtost v svet, intenzivno izmenjavo 
ljudi, informacij in blaga.

Kako se v naši deželi odzivamo na te 
gigantske razvojne izzive, ki jih prina
šajo sodobna mikroelektronika in 
njena vezja, sodobno računalništvo, 
povezano s telekomunikacijami v na
stajajoče integralne informacijske 
komplekse, sodobni mikroprocesorsko 
krmiljeni avtomatizacijski, kibernetski 
in robotski sistemi? Kako uresničujemo 
spoznanja, da brez vključevanja v te 
tehnološke dosežke, brez obvladovanja 
teh tehnologij in brez lastnega'deleža 
pri njihovem razvoju ni možen več ni
kakršen napredek in nikakršne aspira
cije za vstop v družbo razvitejših?

Kljub velikim in dolgoročnim eko
nomskim težavam, ki nas tarejo in kljub 
velikemu tehnološkemu razkoraku do 
najrazvitejših na tem področju nikakor 
nismo brez možnosti. Večina domačih 
proizvajalcev na tem področju se je do
volj zgodaj zavedla, da mora veliko vla
gati v razvoj in znanje, da se mora od
preti v svet in z izvozom naprav in si
stemov, v zadnjem času pa tudi že z ne
posrednim izvozom znanja celo v ua- 
jrazvitejša okolja,* stalno preverjati 
svoje dosežke. Zavedajo se, da morajo 
trajno vzdrževati in gojiti inovacijsko- 
tehnološki nemir, ki je gonilo napred
ka. Ob številnih primerjalnih priložno
stih, kakršna je tudi vsakoletna ljub
ljanska elektronika, vedno znova ugo
tavljamo, da imamo sposobne kadre, 
ambiciozne mlade strokovnjake, ki se 
šolajo v trdem, nerazvajenem okolju in 
katerih znanje se lahko meri s svetov
nimi merili. Mnogi dosežki, tudi s te 
razstave, to dokazujejo. Toda ustvariti 
jim moramo ustrezne razmere v okolju, 
ustvariti primerne motivacijske meha
nizme, omogočiti jim stalen stik s sve
tovno informatiko, zlasti pa jim mo
ramo dati v roke moderno razvojno in 
proizvodno opremo, saj sodobne elek
tronike res ni mogoče več razvijati s pa
pirjem in svinčnikom in proizvajati z 
ročnim orodjem. V opremljanju s so
dobno, hitro zastarevajočo opremo, v 
informacijski odprtosti, v motiviranem 
organizacijskem okolju in v uresniče
nju spoznanja, da je tehnološko znanje 
najvišje vrednoten proizvodni faktor, 
na katerega moramo prilagoditi te
meljne prvine ekonomskega sistema — 
v vsem tem je ključ uspešnosti ali neu- ' 
spešnosti naše nadaljnje razvojne poti, 
ključ naše konkurenčne sposobnosti po 
svetovnih merilih in ne nazadnje tudi 
naše nadaljnje ekonomske in politične 
neodvisnosti in enakopravnosti v sve
tovni družini narodov.

Smatram, da bo 3 L sejem elektroni
ke, ki ga s tem odpiram, v veliki meri 
pripomogel k temu, saj bo s prikazom 
nekaterih domačih dosežkov vzbudil 
upravičen ponos, obenem pa ob sreča
nju s svetovno paleto omogočil nove 
primerjave, nove vzpodbude in nove iz
zive. Prepričan sem, da jih bodo sprejeli 
ne le strokovnjaki in poslo
vodni delavci iz elektronike, ampak 
tudi vsi družbeni dejavniki, katerih skrb 
je izgradnja ekonomskega sistema, na
ravnanega na znanje, na svetovni trg in 
na učinkovito gospodarjenje. To pa je 
hkrati tudi edina pot za uresničenje 
naše dolgoročne gospodarske stabiliza
cije.
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TOZD TV, PRŽAN

Same obljube izvoznikom 
ne poganjajo strojev

Nič novega ni, da v zadnjem času na marsikaterem mestu razmišljajo o 
smotrnosti povečevanja izvoza, od katerega razen težav z likvidnostjo in do
hodkom skorajda ni koristi. Razkorak med razglaševano in dejansko druž
beno podporo močnim izvoznikom pa seveda najbolj boleče občutijo prav v 
kolektivih, kjer so si večji izvoz postavili med osrednje cilje.

Dokaj značilen primer kolektiva, ki 
mu- povečevanje izvoza še zdaleč ne 
prinaša obetanih družbenih ugodnosti 
in podpore, je pržanska TOZD To
varna TV sprejemnkov. Rezultati po
slovanja v osmih mesecih letošnjega 
leta so namreč v popolnem nesora
zmerju s posledicami dosežkov.

Naj jih nekaj naštejemo: fizični 
obseg proizvdnje so v primerjavi z ena
kim lanskim obdobjem povečali za po
lovico; celotni izvoz je sicer manjši od 
načrtovanega, vendar je vseeno dose
žen z indeksom 220; konvertibilni izvoz 
je od lanskega večji za 87 %. Celotni 
uvoz je ob tem zaostajal, saj je le za 
27 % večji od lanskoletnega, konverti
bilni pa celo za odstotek manjši. Posle
dica teh rezultatov je tudi pokrivanje 
uvoza z izvozom, ki je v osmih mesecih 
doseglo že indeks 167. Vsa pozornost 
izvozu pa se nadaljuje tudi v septem
bru, saj so izvozili za milijon dolarjev 
izdelkov in tako dosegli skupno že 
8,831 milijona dolarjev letošnje pro
daje na tuje.

Na videz spodbudni dosežki pa se ko
lektivu obrestujejo prav v nasprotni 
smeri. Kot smo pred časom že pisali, si 
morajo nenormalno povečevanje 
izvoza »pripisati sami sebi«. Limit kre
ditov za pripravo proizvodnje za izvoz 
je še vedno enak kot lani, kar pomeni, 
da dobivajo bistveno manj kreditov, 
kot bi jih potrebovali. Ob stalno prijav
ljenih izvoznih poslih v vrednosti 
350—400 milijonov dinarjev v prvem 
letošnjem polletju so dobili le kredit v 
višini limita — 70 milijonov dinarjev. 
Razkorak pa je zdaj še večji, saj imajo 
stalno prijavljenih za 500 milijonov di
narjev izvoza.

Težave zaradi izvoza se v celoti še 
stopnjujejo zaradi neprestano menja
jočih se pogojev, pod katerimi so prisi
ljeni gospodariti. Ogromno težav jim je 
nakopala zapora maloobmejnega pro
meta, ki je kljub 13 osnutkom letoš
njega gospodarskega plana v začetku 
leta pač nihče ni predvideval. Na doma
čem trgu je v veljavi dvojna politika 
oblikovanja cen: ob sproščenih »pro
jekcijskih« cenah proizvajalcev v za
četnih členih reprodukcijske verige, fi
nalistom, kakršni so na Pržanu, sko
rajda ne ostaja manevrskega prostora: 
cene njihovih izdelkov so zamrznjene 
in jih na trgovskih pultih tudi ni mogoče 
»podlagati« z različnimi samouprav
nimi sporazumi ali celo »odevati v sivi-

Poleg vseh naštetih objektivnih oko
liščin je vzrokov, ki so povzročili da
našnje zagate na Pržanu dovolj tudi v 
tovarni sami; vendar jim notranji 
ukrepi kaj malo koristijo, ko gre za

vprašanje, npr., dobav katodnih cevi, ki 
jih kljub predplačilu ni od nikoder, pa 
nizkega deleža uvoznih pravic, ki omo
gočajo komaj životarjenje, ali pa še 
tega ne. Kakorkoli že, v prejšnjem me
secu so se nakopičile likvidnostne teža
ve, ki so hudo ogrozile osebne dohodke 
(le solidarnosti v okviru DO in SOZD 
Iskra gre zasluga za izplačilo sicer za 
15 % okrnjenih a vendar izplačanih 
osebnih dohodkov). Težave se še stop
njujejo, tako da bo tudi normalno iz
plačilo OD v oktobru zelo težko zago
toviti; zelo težko bo zagotoviti tudi 
sredstva za poračun v septembru 
zmanjšanih osebnih prejemkov, čeprav 
v tem trenutku vsi člani pržanskega ko
lektiva to pričakujejo.

Izredno zaostrena likvidnostna pro
blematika Tovarne TV sprejemnikov je 
botrovala tudi sestanku 1. oktobra, na 
katerem so najodgovornejši družbeno
politični, samoupravni in poslovodni 
delavci SOZD, DO in TOZD pretresali 
najnujnejše ukrepe za zagotovitev Iz
plačila neokrnjenih osebnih dohodkov 
v oktobru. Ob tem je bilo seveda v 
obravnavi tudi vprašanje, kako do 
konca leta pokriti naknadno ugotov
ljeno izgubo iz poslovanja v prvem le
tošnjem polletju.

Na dlani pa ostaja še naprej ugotovi
tev, da sodi tudi reševanje težav To
varne TV sprejemnikov v okvir neizo
gibne in vse nujnejše sanacije DO Ši
roka potrošnja, ki bo devetmesečno po
slovanje, kot vse kaže, zaključila nega
tivno. , Stane Fleischman

Mokri in 
veseli Pohodniki v Bazi 20, v Kočevskem Rogu.

Člani mladinskega pohodnega 
odreda »Partizanske delavnice 99-d« 
smo septembra opravili pohod po ko
čevskem Rogu. Zadnji dan v delavniku 
se nas je pod uro na železniški postaji v 
Ljubljani zbralo 38 pohodnikov iz štirih 
delovnih organizacij: Iskre (Ljubljana 
in Nova Gorica), RTV Ljubljane, RTV 
Zagreba in PTT.

Z vlakom smo se odpeljali do Semi
ča,. kjer so nas sprejeli mladi iz semiške 
Iskre.

Nato smo po partizanski magistrali 
odšli do Črmošnjic. Namestili smo se v 
prijetnem domu semiške Iskre, kjer 
nam je osebje postreglo z dobro in iz
datno večerjo.

Ko smo se okrepčali smo pripravili 
družabni večer, ki je minil v igrivem in 
veselem ozračju.

Zjutraj smo vstali že ob 6. uri in po 
obilnem zajtrku krenili v kraljestvo 
Roga. Med potjo smo si ogledali parti
zansko bolnišnico Spodnji Hrasnik in 
okoli poldneva smo prišli na naš cilj — 
Bazo 20.

Tu smo se več kot dve uri pogovarjali 
z borci, ki so vojno vihro preživeli na 
tem območju. Ko smo napolnili svoje 
lačne želodce z dobrim partizanskim 
golažem, smo se po drugi poti vrnili 
nazaj v Črmošnjice. Vreme pa nam ni 
bilo naklonjeno, saj je vseskozi deževa
lo. Kljub temu pa nam hladne deževne 
kaplje niso mogle pokvariti prijetnega 
vzdušja.

meznih pohodnikov, zlasti starih po
hodniških korenin.

Ko smo prispeli nazaj v Iskrin dom, 
nas je že čakal vroč čaj in topla voda za 
umivanje. Večer nam je hitro minil, če
prav smo morali zaradi dežja ostati v 
domu. Naslednji zadnji, tretji dan, pa 
smo se po enaki poti, kot smo prišli, vr
nili v Semič in nato z vlakom v Ljublja
no. Kljub temu, da so se ob vrnitvi že 
kazali znaki utrujenosti, saj smo v treh 
dneh prehodili več kot 40 km, smo se 
poslovili z besedami: »Na svidenje na 
naslednjem pohodu.« Emii Lukančič
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Ker je bila pot dolga smo si jo krajšali 
s petjem, manjkalo pa ni tudi šal, ki so 
dobronamerno letele na račun posa-

Franc Razpet 
v pokoju

V mesecu septembru se je poslovil od 
Iskre in svojih prijateljev Franc Razpet. 
Rodil se je 1930 leta v Davči — parti
zanski Davči, toda življenjska pot ga je 
zanesla najprej v Železarno na Jeseni
ce, odtod v rudnik v Trbovlje in potem v 
Iskro v Kranj. V njej je preživel 31 let 
in pol svojega življenja.

Kar 24 let in pol je delal v prav go
tovo najbolj nehvaležnem obratu, v li
varni, potem pa so ga kot invalida 
zdravstveno premestili, najprej kot 
raznašalca na linijo koordinatnega s li
kalnika, svoj zasluženi pokoj pa je do
čakal kot skladiščnik.

Dragi Franc, zahvaljujemo se ti za

Kakovost postaja problem
Analize kažejo, da kakovost Iskrinih izdelkov vidno zaostaja za tisto ra' 

nijo, ki bi jo Iskrine organizacije v bistvu morale dosegati v zaostrenih poS® 
jih gospodarjenja. Kaže, da kakovost Iskrinih izdelkov v zadnjem času u 
zadovoljuje zahtev trga, torej, da to postaja že problem, ki zahteva posebn 
pozornost odgovornih organov in služb. Prav tako analize kažejo, da nez® 
dovoljiva kakovost Iskrinih izdelkov negativno vpliva tudi na gospodars* 
uspešnost Iskrinih organizacij, s tem pa seveda tudi na možnosti oblikovan) 
oz. pridobivanja osebnih dohodkov delavcev. In če je tako, pomeni, da sk* 
za boljšo kakovost izdelkov postaja dejstvo, pred katerim ne more ostati ne 
prizadet noben Iskraš.

Če pogledamo" zadevo kakovosti 
Iskrinih izdelkov nekoliko pobliže vi
dimo številne faktorje, ki zavirajo mož
nosti doseganja proizvodnje tudi v po
gledu kakovosti, bodisi na domačem tr
žišču bodisi v izvozu. Med temi fak
torji analitiki naštevajo kot objektivne 
naslednje faktorje: nepreskrbljenost 
proizvodnega procesa s kvalitetnim 
reprodukcijskim materialom v zadnjem 
času narašča, proizvodna oprema je za
starela, kontrolna oprema, ki služi za 
ugotavljanje dosežene kakovosti pa je 
pomanjkljiva. Za nas, samoupravljalce, 
pa so poleg navedenega prav gotovo 
pomembni tudi faktorji, ki so vsekakor 
subjektivnega značaja. Analitiki pri 
tem poudarjajo. nespoštovanje predpi
sov glede kvalitete, odstopanje oz. 
neupoštevanje tehnološke dokumenta
cije in standardov in poleg vsega tega 
tudi malomarnost pri delu in nasploh 
površno delo. Posledica vsega tega je, 
da integralna kakovost predvsem neka
terih skupin naših izdelkov ne ustreza 
zahtevam tržišča, kar se posebej jasno 
kaže na področju izvoza.

Odgovorni v strokovnih službah in 
drugje glede na navedeno nezadovolji- 
vost na področju kakovosti izdelkov 
ugotavljajo in poudarjajo, da takšno 
stanje terja energične in hitre ukrepe v 
celotnem ciklusu reprodukcije.

Seveda se postavlja vprašanje, v čem 
so razlogi za takšno nezadovoljivo ka
kovost Iskrinih izdelkov in za tolikšne 
anomalije. Razlage o tem so seveda, 
kot je običajno v takih primerih, različ
ne. Nekateri v tej zvezi poudarjajo, da 
so interesi vrste temeljnih organizacij v 
Iskri opredeljevanj preveč kratkoročno 
in da so preveč usmerjeni ozko v lastne 
okvire. Takšne trditve podkrepljuje 
dejstvo da je medsebojna povezanost 
Iskrinih TOZD sorazmerno šibka in če je 
temu res tako, potem je razumljivo, da 
je medsebojno povezano ukrepanje na 
področju zagotavljanja boljše kakovo
sti izdelkov oteženo in učinkovito 
ukrepanje praktično zavrto.

Drugi analitiki ob problemu kakovo
sti opozarjajo predvsem na preveliko in 
zato nepotrebno tehnološko proi
zvodno nepovezanost med Iskrinimi 
organizacijami, kar deluje prav tako 
zaviralno na učinkovitost ukrepov in 
izboljšav, ki bi jih bolj povezane TOZD 
sicer mogle dosegati. Takšna situacija 
je videti anomalična, oz. nekoliko nera
zumljiva glede na dejstvo, da ima Iskra 
kot celota izdelan takoimenovani inte
gralni pristop zagotavljanja kakovosti 
in da se kontrola kakovosti sicer izvaja 
v praktično vseh fazah reprodukcij
skega cikla.

Toda, tisti, ki so odgovorni za tak in
tegralni pristop in njegovo funkcioni
ranje, se hkrati pritožujejo da so kljub 
temu ukrepi glede kakovosti in izvaja
nja korekcij prepočasni in da se pre
večkrat v praksi celo skoraj povsem ra
zvodenijo. Posledica seveda je, da so 
rezultati slabši, kot pa jih predvideva
mo. Odgovorni dejavniki na področju 
kakovosti so takšno stanje skušali že oz
dravljati z raznimi ukrepi, na primer 
okrepili so se s postopnim uvajanjem 
nadzorne kontrole za izvoz, ki skrbi 
predvsem za nadzor izvajanja dogovor
jene politike v temeljnih organizacijah.

Za Iskrin proizvodni program je v 
okviru kakovosti pomembna tudi za-

iiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiii
tvoje nesebično delo, ki si ga vložil pri 
ustvarjanju razvoja Iskre in ti želimo, 
da bTv miru užival svoj zasluženi pokoj.

Sodelavci 
iz Iskre Telematike

Minuli petek je obiskala novogoriško Iskro —Avtoelektriko skupina de
lavcev iz italijanskega Tržiča (Monfalcone) iz delovne organizacije Amsaldo. 
Ta velika firma izdeluje generatorje velikih moči, zato ni zgolj naključje, da so 
prijateljske vezi med Avtoelektriko in firmo Amsaldo na tako kvalitetnem ni
voju. Seveda pa je posredi tudi tesno sodelovanje novogoriškega sindikalnega 
sveta z italijanskimi sindikati in sindikata kovinarjev. Italijanske goste je spre
jel predsednik predsedstva konference osnovnih organizacij sindikata Iskre- 
Avtoelektrike Miloš Vodopivec s sodelavci, jih povabil na ogled proizvodnih 
postopkov ter se z njimi zadržal v daljšem pogovoru, ki so se ga udeležili še 
predsednik komisije za mednarodne stike pri novogoriških sindikatih Sergej 
Koglot, namestnik glavnega direktorja Ludvik Jelinčič, predsednik odbora 
kovinarjev Franc Bizjak in drugi. Predstavili so jim našo SOZD Iskro, novo
goriško Avtoelektriko, njen nastanek in razvoj ter proizvodni program.

Franc Razpet med sodelavci

nesljivost izdelkov. Pri tem je P0- 
membno omeniti ugotovitve, da ukw 
za izboljšanje zanesljivosti izdelk® 
zaostajajo za načrtom in da sam® z ■ 
nesljivost izdelkov ne ustreza tudi P 
nekaterih, sicer zelo pomembnih ' 
delkih. Trdijo, da se plan dela, ki je" 
izdelan za to področje v letu 1983 si^ 
izvaja, vendar hkrati omenjajo nefa 
zumljivo dejstvo, da realizacija p°sa 
meznih akcij po eni strani in izdvajati , 
sredstev za posamezne naloge po dru» 
strani zaostajajo za planiranimi- P°u 
darjajo, da je ta pojav sicer različen P 
posameznih delovnih organizacija®' 
vendar pa je prav gotovo tolikšen, 
postaja predmet pozornosti celo odg £ 
vomih dejavnikov na ravni celo®1 
Iskre. ,

Na kakovost izdelkov nedvomnoc
jektivno vpliva kakovost vgrajenih ti 
terialov. Na tem področju se, na žal°s' 
nadaljuje negativen trend ki ga P°z 
namo v Iskri že iz prejšnjih let. Vhod®" 
kontrolne službe poročajo, da šteti1, 
pošiljk z neustrezno kakovostjo vgr® 
tvenih materialov še vedno
tako absolutno, kot tudi relativno-1 
oceni vgrajuje Iskra 5—10 % surovl' 
polizdelkov in izdelkov, ki ne ustreza j
zahtevanim parametrom ... .
dom. Poseben problem so v tej zve 
tudi kooperanti privatniki, ki često P° 
šiljajo slabo blago. Vse to, seved ■
nujno vpliva na stroške v proizvodnji
nazadnje zmanjšuje tako trajnost, 
tudi zanesljivost naših izdelkov. n 

Napačno bi bilo trditi, da se CV 
Iskre teh problemov ne zavedajo d^
volj, saj je dejstvo, da razmeroma
liko vlagajo v izboljšanje delovati 
vhodnih kontrol, tako glede organ'2 ^ 
cije ljudi, dokumentacije in opreme® 
tem področju. Seveda se zavedajo, 
bi v normalnih pogojih poslovati, 
mogli številni takšni dodatni stro$ 
enostavno odpasti. Zanimivo in 
Iskro na določen način v takšnih razti
rah tudi ugodno je to, da so kupci *
kakovosti naših izdelkov predvsem
domačem tržišču razmeroma malo P° 
zorni in smeli bi reči, tudi do neke ticr 
nekritični. .

Zakaj je tako, dobimo hitro odg0''® 
v tem, da imamo pri nas na tržišču op*" 
viti v tem času s splošnim pomanjj _ 
njem elektrotehničnih izdelkov. Pos ^ 
dica tega je, da je število reklamacij'1; 
jih dobimo na račun naših izdelkov ^ 
vedno v mejah normale in da nam10 , 
Iskri daje na določen način (lahko ^ 
rekli tudi bolj ali manj nerealen) vtis, 
večina naših izdelkov pač ostre2 
Toda, ni mogoče mimo dejstva, da . 
tudi na domačem tržišču že srečuje1® . 
primeri, ko so nekateri naši izd® 
tržno nezreli do te mere, da jih trži5® 
zaradi previsokih stroškov in nep® 
mernega vzdrževanja že zavrača.

Povsem razumljivo je, da je situa®') 
glede kakovosti naših izdelkov na tie^, 
narodnem tržišču ostrejša. Zavedaj 
se tega, vlagajo naši ljudje v proizv° 
njo za izvoz razmeroma večje nap0*' 
da dosežejo zadovoljivo kakov°^ 
Vendar se nam tudi tukaj dogaja, 
nam kakovost često niha. Nekateri ti
nijo, da do tega nihanja prihaja W 
zato, ker službe kakovosti TOZD
preprečijo izvoza neustreznih izdelk® 

Če potegnemo pod vse našteto cry 
moremo ugotoviti naslednje razti 
roma nezadovoljivo ugotovitev, ki P® 
gotovo prizadeva prav vse dela 
Iskre. Stanje kakršno je na obravna'. 
nem področju, nas na tržišču obJe^ 
tivno razvršča med tiste proizvajale6-j 
dobavljajo izdelke povprečne ali k 
pa kdaj celo podpoprečne kakovosti- 
med tiste proizvajalce, ki pri majh®* 
tržnih deležih dosegajo pač nizke c« 
in s tem, seveda, tudi temu ostre2 ^ 
nizek dohodek. Ob vsem tem se zasta 
Ija vprašanje, ali nam je takšno stati 
potrebno, saj nekateri naši

1

stroki'
njaki trdijo, da bi z boljšo kakovost 
izdelkov zlahka dosegli tudi hoti

MZagotovo pomeni odgovor uve' 
sistema celovitega zagotavljanja ka* ^

i
1

vosti — tako poslovne kot kakov°-
samih izdelkov — in v okviru tega t"
za področje sestavnih delov uvedbas’
stema IS 9000, ki ga v nekaterih 1^* 
nih delovnih organizacijah že uvajaj^

' Vsekakor pa je ob koncu treba P 
darili, da so za kakovost odgovorne 
strukture SOZD — poslovodni orga^’ 
razvojno raziskovalni delavci, teh00, 
ški oddelki, itd.—in da je čas, da v ^ 
smislu začnemo tudi ukrepati. ti
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Priprava na sprejem 
novih samoupravnih 
sporazumov

Ob aktivni udeležbi vseh samoupravnih organov in družbenopolitičnih or
ganizacij potekajo v DO IEZE intenzivne priprave za sprejem novih samou
pravnih sporazumov. Pripravljajo SaS o združitvi v DO Iskra IEZE, SaS o 
skupnih osnovah in merilih za razporejanje čistega dohodka in SaS u skupnih 
osnovah in merilih za delitev sredstev za OD in za skupno porabo.

Delovne komisije, zadolžene za po- 
^amezna področja, so izdelale osnutke, ki 
"Odo zaradi raznovrstnih okoliščin 
Predmet podaljšane javne razprave. 
Več o razlogih, ki so narekova- 
11 Ponovno oblikovanje omenjenih sa
moupravnih sporazumov, kakor tudi o 
Urokih zakasnitve njihovega spreje
manja so povedali: Igor Plestenjak, 
Predsednik komisije za uskla-' 
leyanje in spremljanje aktivnosti na 
Pripravi sprememFSaS, ki je hkrati tudi 
clan skupine za pripravo osnutka SaS o 
^družitvi v DO ter članici delovnih 
*upin za sprejemanje osnutka SaS o 
mstem dohodku in osebnih dohodkih 
oreda Miklavčič in Anica Kapus.

Omenjajo 3 sklope nujnih spre
memb, ki so osnova za sprejem novih 
samoupravnih sporazumov.

Kot prvo je Igor Plestenjak omenil 
2Premenjeno zakonodajo, tako republi- 

kot zvezno in novosti v naslednjih 
Zakonih: ki terjajo ponovno definiranje 
Hekaterih določil temeljnih samou
pravnih aktov v TOZD in DO kot 
celoti.

'D zakoni so: Zakon o razširjeni re
produkciji in minulem delu, Zakon o 
"d-O in družbeni samozaščiti, Zakon o 
Sanaciji in prenehanju OZD in zakon o 
varstvu izumov tehničnih izboljšav in 
ztlakov razlikovanja.

Organizacijske spremembe se pri
pravljajo predvsem v SaS o združitvi v 

O, kjer so osrednji temi razprave 
Predlogi o spremembi imena firme DO 
v Iskra Elementi kar pa je povezano s 
Precejšnjimi stroški in predlogi o mo
rebitni novi organizacijski strukturi 
*vPO.

Vsebinsko naj bi se nova org. struk- 
Ura KPO nanašala na spremembe vse- 
'ne in obsega poslovodnih funkcij (3.

sklop sprememb), kar bi moralo pri
pomoči k boljši učinkvitosti KPO. 
Predvidevajo tudi manjše korekcije pri 
opredelitvi dejavnosti posameznih 
TOZD, da bodo povsem v skladu z za
konskimi določili. Članici delovnih 
skupin, ki pripravljata osnutke SaS 
glede čistega dohodka in osebnih do
hodkov sta omenili težave, ki onemo
gočajo, da bi bila omenjena samou
pravna sporazuma sprejeta pravoča
sno. Gre tudi za nekatere okoliščine 
zunaj delovne organizacije.

Na področju samoupravnih spora
zumov o skupnih osnovah in merilih na 
razporejanje OD oziroma ČD še ni do
končno oblikovan panožni sporazum 
Kovinsko predelovalne in elektro indu
strije, ki obstaja šele v obliki osnutka 
predloga.

Prav tako še ni dokončano usklajeva
nje z nekaterimi regijskimi akti (npr.: 
uveljavljanje skupnih meril za nadome
stila za čas bolezni). Pojavljajo se tudi 
dileme glede natančne opredelitve oz. 
izjemnega dohodka, poleg tega je še ve
liko nejasnosti glede razporejanja do
hodka.

Na ravni federacije se pripravlja nov 
zakon o celotnem prihodku in razpore
janju celotnega dohodka, ki bo nujno 
zahteval korekcijo tudi samoupravnih 
sporazumov DO IEZE.

Zaradi vseh teh navedenih okoliščin, 
tako subjektivnih in objektivnih, ozi
roma znotraj DO, kakor tudi v širši 
družbeni skupnosti, bodo delegati de
lavskega sveta odločali o podaljšanju 
razprave še do konca leta, kar bi omo
gočilo kvalitetnejšo pripravo vseh treh 
sporazumov, kakor tudi racionalizacijo 
odločanja s tem, da se vsi trije akti spre
jemajo naenkrat, na skupnem referen
dumu v začetku leta 1985. [. s.

Tozd montaža, spodnja idrija

Z delom je pričela
Žaril na peč — nomadskega
žarjenja lamel ne bo več

Lamele iz dinamo pločevine, temeljne sestavne dele elektromotorjev, ki 
jih izdelujejo v spodnjeidrijski Iskri bodo od petka, 28. septembra, lahko to
plotno obdelovati v domači tovarni. Tega dne je namreč steklo delo na težko 
pričakovani tunelski kontinuimi žarilni peči za toplotno obdelovanjne elek- 
trodinamične pločevine.

Naložba v žarilno peč, vredno 150 
bilijonov dinarjev, je bila za Montažo 
lzjemnega pomena. Pred zagonom do- 
rtlače linije za toplotno obdelavo lamel 
Za elektromotorje so si pomagali kakor 
so pač vedeli in znali. Del potrebnih ko- 
'čin so dobivali iz Avstrije, kjer so jih 
tudi naštancali, del lamel so iz Tovarne 
elektromotorjev iz Železnikov vodili 
?ajprej domov na kontrolo in potem na 
Zarjenje v Ivanec (Rade Končar), nekaj 
'amel pa so že izgotovljenih dobivali od 
danskega kooperacijskega partnerja, 
Podjetja Danfoss. Razumljivo je, da ti

trije načini oskrbovanja proizvodnje s 
potrebnimi polizdelki še zdaleč niso bili 
najcenejši, še več, za avstrijske in dan
ske lamele je bilo treba odštevati dra
gocene devize. Pri tem nikakor niso bili 
nepomembni na videz čisto banalni za
držki za nemotene dobave: različni 
prazniki se v Jugoslaviji in državah — 
dobaviteljicah časovno niso ujemali, pa 
so bile težave tu, itd.

Kot že rečeno, bo peč vse te težave 
odpravila in prinesla znatne devizne in 
dinarske prihranke (pri transportu in 
tujih uslugah). Stane Fleischman

i <!%on nove kontinuirne iarilnepeči so v kolektivu spodnjeidrijske Montaže obeležili 
y ryšo slovesnostjo, ki so jo z nastopom popestrili pevci okteta Janka Premrla- 
? Slavnostni govornik na otvoritvi je bil predsednik osnovne sindikalne organi-

ci]e Ivan Menard, največ pozornosti pa je seveda pritegnil začetek obratovanja. 
ežko pričakovano peč je dobavilo podjetje WELLMAN (Velika Britanija). Zmog- 

^v°sl naprave je od 0,5 do 1 tone na uro, celotni ciklus žarjenja pa traja 9 ur. V peči 
žarili pločevino (lamele) za vse elektromotorje iz proizvodnega programa te- 

e lnf organizacije. Peč so montirali domači strokovnjaki in s požrtvovalnim delom 
Peli predvideni montažni čas skrajšati za 40%.

isEu

TOZD TGA, RETEČE

Pogledi na sanacijo 
se jasnijo

Čeprav o dokončnem »razpletu usode« Tovarne gospodinjskih aparatov 
iz Reteč v tem trenutku še ne moremo govoriti, pa lahko že z gotovostjo na
povemo, da bomo v prihodnji številki našega glasila o tem lahko zapisati pre
cej več. Pred nedavnim je o usodi temeljne organizacije, ki je zabredla v naj
težji položaj v vsem svojem obstoju, tekla beseda na sestanku vodilnih delav
cev Iskrine DO Široka potrošnja, prizadete TOZD ter škofjeloške občine. 
Dva dni kasneje, 26. septembra, pa je o isti tematiki razpravljal tudi politični 
aktiv TOZD TGA; tega sestanka so se udeležili tudi funkcionarji škofjelo
ških družbenopolitičnih organizacij in predstavnik občinske skupščine.

Stališče prvega in drugega sestanka o 
razpletu dogajanj v Retečah je bilo 
enako; kopičenje izgube te temeljne 
organizacije je treba zaustaviti, na 
osnovi izdelanih analiz pa začrtati jasne 
smernice za delo Tovarne gospodinj
skih aparatov v bodočnosti. Sprejeta je 
bila ocena, da je julijska uvedba druž
benega varstva v TOZD prinesla dolo
čene rezultate, čeprav bi bilo lahko 
storjenega več. Opravljeno delo pa je 
vseeno razjasnilo podlago za odločanje, 
kako naprej. V tem trenutku lahko že 
napovemo, da bo družbeno varstvo

ostalo v veljavi še naprej, v kakšni 
obliki pa bo dokončno znano po se
stanku na občinski skupščini v torek, 2. 
oktobra. O tem bomo izčrpneje poro
čali v prihodnji številki našega glasila.

Ostaja pa dejstvo, da je današnji po
ložaj v Retečah tako kritičen, da za ra
zmišljanje o načinih reševanja prepro
sto ni več časa. Lastnih sredstev te
meljna organizacija skoraj nima več, 
poslovanje z najetimi v sedanjih razme
rah pa z uspehom v izrazito nizkoaku- 
mulativni dejavnosti ni mogoče. Na 
obeh sestankih je bilo — na osnovi ugo-

DO AVTOELEKTRIKA

Mornarke v Iskri
Novogoriška Iskra — Avtoelektrika je čestokrat gostitelj mnogih skupin, 

ki pridejo na obisk v Novo Gorico in si želijo na ogled proizvodnih postop
kov, na obisk urejenega in utečenega kolektiva. Delavci so takih organizira
nih skupin navajeni, nikakršne pozornosti jim ne posvečajo, pravo nasprotje 
vsemu temu pa se je zgodilo minuti petek, 28. septembra, ko se je med stroji 
in tekočimi trakovi sprehajalo preko 20 snežno belo oblečenih deklet — 
mornark iz Pulja. Res so vzbudile pozornost, saj takega obiska v Avtoelek- 
triki še ni bilo, zato se ni čuditi, predvsem moškim pripadnikom kolektiva, da 
jim je šlo delo kar nekoliko težje od rok.

Med pozdravom momark v Avto elektriki

Poglobljene vezi prijateljstva med 
mladimi iz Iskre in Nove Gorice ter 
med mornariškim učnim centrom iz 
Pulja, še posebej z mornarji iz vojašnice 
Sergeja Mašere, se tkejo že vrsto let. 
Do srečanja pride vsako leto, doslej so 
v to mlado mesto prihajali na obisk mor
narji, letos prvič pa naše prostovoljke
— mornarke. Pred tremi leti pa so bili 
tudi mladi in predstavniki DPO iz Iskre
— Avtoelektrike na obisku v vojašnici 
Sergeja Mašere v Pulju.

In tako se je zgočlilo letos, da so nas 
obiskale mornarke. Pred vhodom v de
lovno organizacijo je nekoliko »nena
vadne« goste sprejel predsednik pred
sedstva ZSMS Avtoelektrike Boris 
Švagelj s predsedniki osnovnih organi
zacij iz TOZD in DSSS (s sedežem v 
Šempetru). Po prisrčnem pozdravu in 
dobrodošlici so jim razkazali nekatere

proizvodne dvorane, zatem pa so jih 
povabili v dvorano delavskega samou
pravljanja, kjer so potekali razgovori in 
utrjevanje vezi prijateljstva.

SOZD Iskro in delovno organizacijo 
Avtoelektrike jim je predstavil Alojz 
Birsa, pogovori pa so se nadaljevali o 
aktualnih vprašanjih v zvezi z aktiv
nostjo mladih v industriji, naši armadi 
in vključevanju v splošni ljudski odpor.

Prijazni gostitelji so mlade gostje po
vabili še v delavsko restavracijo na ma
lico, zatem pa so obiskale še spomenik 
padlim na Trnovem, kjer so se poklo
nile žrtvam fašističnega nasilja, se sez
nanile z borbeno potjo devetega kor
pusa in se s prostovoljci teritorialne 
obrambe pomenile o njihovem delu.

Petkov večer je bil namenjen zabavi 
in kulturnoumetniškemu programu, ki

Jožetu Križnarju' 
v slovo

Delovna miza. Na njej ikeba
na. Prižgana sveča in tvoja podo
ba, ki smo jo poznali. Poleg mize 
prazen stol. Ljudje prihajajo in

odhajajo in se poslednjič pokla
njajo v tvoj spomin.

Ni te več. Nikoli več ne boš 
sedel za to mizo v tem skladišču v 
naši Iskri.

Pred devetimi leti si se zaposlil 
v Iskri Kranj kot raznašalec. Po 
odsluženju vojaškega roka si pri
šel na delovno mesto skladiščni
ka, katerega delo si opravljal do 
svoje smrti. Bil si vesten delavec, 
še posebno, kosi za TOZD Ter
minali urejal material.

In nenadoma, kot strela z ja
snega, vest o tvoji nesreči in 
potem o tvoji smrti.

Smrt je zopet izbrala mladega 
človeka, polnega življenja in dru
žinskih načrtov.

Dragi Jože! Vsi sodelavci te 
bomo ohranili v trajnem spominu 
kot človeka, delavca, športni
ka...

Sodelavci TOZD Terminali, 
DO Telematika

lovite v, ki so rezultat dela družbenega 
varstva v preteklih mesecih — poudar
jeno tudi dejstvo, da samo sanacijski 
program, ki temelji na spremembah 
proizvodnega programa in najnujnejših 
vlaganjih v višini 700 milijonov dinar
jev, ne bo prinesel rešitve.

Z današnjimi 7% lastnih sredstev 
sami nimajo nikakršnih možnosti, pa 
tudi zunaj tovarne denarja ne kaže več 
iskati. Rešitev — ki bo po stališču vod
stva delovne organizacije morala soditi 
v okvir sanacije DO kot celote — bo 
morala biti torej drugačna, predvsem 
pa — čimprejšnja. Če nič drugega, so
cialnih problemov se je v Retečah na
kopičilo že dovolj.

Znana pa je že odločitev, kako bo z 
usodo obrata te temeljne organizacije v 
vasi Azanji pri Smederevski Palanki. 
Obrat že nekaj časa stoji brez dela, kar 
kopiči nepotrebne stroške pa tudi v 
bodočnosti bo treba najti zanj drugega 
gospodarja. V tem trenutku so v teku 
razgovori z »Gošo« iz Smederevske Pa- 
lanke kot potencialnim prevzemnikom 
obrata.

Stane Fleischman

so ga priredili mornariški ansambel in 
marnarke v novogoriškem hotelu Sabo
tin. Na tem večeru je bilo tudi veliko 
število mladih Iskrašev, kar je seveda 
razumljivo...

Še posebej slovesno pa je bilo v so
boto dopoldne v Novi Gorici, ko so k 
spomeniku narodnemu heroju Sergeju 
Mašeri, po katerem se imenuje njihova 
garnizija, položile venec in se tako po
klonile spominu svojega vzornika. Pred 
odhodom proti »domu« so si ogledale 
tudi muzej NOB za Primorsko.

V spomin na dolgoletno sodelovanje 
je mladim momarkam poklonil kolek
tiv Avtoelektrike plaketo s posvetilom, 
one pa so podarile ploščo »Ustanak i 
more« ter nanjo zapisale: »Za uspo- 
menu kolektivu Iskra—Avtoelektrika 
Nova Gorica u znak sečanja na boravak 
medu vama! V. klasa voda mornara — 
žena i starešine MNC Pula.

Marko Rakušček

Mimi Delavec 
v slovo

Kakor neizprosen orkan, ki se 
zažene prek dehtečega gozda in 
uniči najpopolnejše in najpono- 
snejše stvaritve žive narave, tako 
je neizprosna kruta bolezen iz 
naše sredine iztrgala našo sode
lavko in tovarišico Mimi Delavec.

Ko si pred osmimi leti prišla v 
našo DO, smo takoj začutili tvoj 
delovni elan, tovarištvo in dobro 
voljo. Tvoj optimizem in vedrost, 
ki si jo izžarevala na vsakem ko
raku je postala že kar pregovor
na.

če je bil kdo od sodelavcev 
dobre volje smo govorili si vesel 
kot Mimi. Sedaj ko je v naši sre
dini brezno praznine in misel nate 
Živi, spoznavamo, da je tvoja živ
ljenjska pot razcvetena v 28. letu 
Življenja bila posuta s kamenjem, 
da prepreke, ki si jih morala pre
magati, niso bile lahke.

Kruta usoda te je iztrgala v cilju 
Življenjske zrelosti, kosi si dogra
dila svoj dom, ustvarila srečno 
družinico z dvema ljubkima otro
čičkoma, in ljubečimi starši in 
skrbnim možem. V nas bo ostalo 
vse lepo, kar si nam dala, vera in 
upanje v prihodnost, svoje bliž
nje, tovarištvo pa tisto človeško, 
česar nam tudi usoda ne more 
vzeti.

Mimi, za vse kar si nam dala, 
najlepša ti hvala.

Sodelavci Iskra Servis

DOPISUJTE 
V NAŠE 

GLASILO
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Pravilnik o skupnem razpo
znavnem sistemu Iskre

Delavski svet SOZD Iskra je na svojem 2. zasedanju dne 25.9.1984 spre
jel sklep o pričetku javne obravnave objavljenega osnutka Pravilnika o ure
ditvi skupnega razpoznavnega sistema Iskre.

Javna obravnava traja do 31. oktobra 1984.
Pripombe, predloge in stališča 'zbira tajništvo samoupravnih SOZD.

Pravilnik o ureditvi skupnega razpoznavnega sistema je pomemben grad
nik izvajanja celostne podobe Iskre. Osnova za njegovo izdelavo je študija o 
razpoznavnem sistemu, ki je opredelila probleme obstoječega sistema in na 
osnovi teh ugotovitev izoblikovala predlog novega razpoznavnega sistema.

Študija ugotavlja, da je obstoječi razpoznavni sistem Iskre neenoten in 
neurejen, kar slabi učinkovitost in celovitost informativne dejavnosti.

Iskra uporablja tri oblike vizualne označbe institucije in izdelkov: 
samo znak, samo logotyp ter znak in logotyp skupaj, ki so že pomnožene z 
vrsto nepravilnih izvedb.

— Vizualna nekarakterističnost logotypa v polkrepki helvetiki, ter isto
vetnost njegovih črk s črkami imen DO, naslovov, gesel in imen izdelkov 
zmanjšuje zaznavnost vizualne označbe Iskre in pospešuje njeno stapljanje z 
naštetimi elementi. 1

—- Razvoj in razširitev Iskrine dejavnosti še posebej na področju elektro
nike je presegel ozko pomembnost Iskrinega znaka, poleg tega pa je znak 
slabo zaznaven in težaven za pomanjševanje in povečevanje.

77" Kombinacija znaka in logotypa Iskra često ustvarja oblikovno kompo
zicijske in prostorske težave. Izrazito različna vizualna teža znaka in !o- 
gotypa zahteva naslanjanje vrstic besedila na začetek logotypa, kot težjega 
elementa, kar pa dostikrat ni mogoče zaradi pomanjkanja prostora. Nasla
njanje besedila na začetek znaka ustvarja vizualni nered.

— Pri označevanju izdelkov mnogokrat prihaja do prostorske stiske in se 
zato iznačitev z dvemi elementi nadomesti samo z enim ali znakom ali lo-
gotypom.

Na izdelkih široke potrošnje se večinoma uporablja označitev samo z 
logotypom, ker je kombinacija z znakom glede na karakter izdelkov in nji
hove oblike pretrda in kompozicijsko neustrezna.

Čitljivost imen DO in TOZD je težavna zaradi velike dolžine imen, 
premajhne in nesistematične uporabe skrajšanih imen, stapljanje imen DO 
in TOZD ter njunega združevanja z adresnimi podatki.

— Na izdelkih, embalaži in prospektih je pogosto pretirano poudarjena 
institucionalna označba z vsemi organizacijskimi deli in hkrati premalo zaz
navna izdelčna — ime izdelka, geslo ali naslov in blagovna znamka, ker se 
pojmovno meša blagovna znamka kot tržno komunikacijsko sredstvo s 
pravno navedbo proizvajalca.

Na osnovi teh ugotovitev je študija izoblikovala predlog ureditve razpoz
navnega sistema, ki ima tri osnovne ciije in sicer:

združevanje učinkov vseh tržnih komunikacij Iskre z enotno uporabo 
logotypa Iskre,

— lahka in enostavna organizacijska čitljivost Iskre z enotnim hierar
hično urejenim sistemom imen DO in TOZD,

— ustvarjanje pozitivne podobe Iskre z urejenim razpoznavnim sistemom.
Rešitve iz študije o razpoznavnem sistemu Iskre so vsebovane v predlože

nem osnutku pravilnika, ki predstavlja tudi osnovo za izdelavo grafičnih 
elementov Iskrine celostne podobe.

Pooblastilo za predlaganje tega pravilnika je v 15. in 16. členu statuta 
SOZD Iskra v zvezi s 33. čl. SaS o združevanju v SOZD Iskra.

SOZD ISKRA 
Svet za celostno podobo

OSNUTEK
31. 8. 1984

Na temelju določil 32. in 33. člena 
Samoupravnega sporazuma o združe
vanju v SOZD Iskra in 16. člena Statuta 
SOZD Iskra je delavskisvet SOZD 
Iskra, po predhodni javni obravnavi, na 
svojem zasedanju dne ... sprejel

PRAVILNIK 
o ureditvi skupnega 

razpoznavnega sistema ISKRE

I. SPLOŠNE DOLOČBE
1. člen

Ta pravilnik se sprejema z namenom 
dograditve in krepitve enotnega in 
učinkovitega skupnega razpoznavnega 
sistema institucionalne in izdelčne oz
načbe ISKRE.

2. člen
S tem pravilnikom se opredeljuje 

enoten način uporabe dveh temeljnih 
vizualnih elementov skupnega razpoz
navnega sistema ISKRE — logotypa in 
znaka institucije tako, da bo zagotov
ljena njuna opaznost in samostojnost 
do drugih informativnih elementov in
stitucionalne in izdelčne označbe.

Skupni razpoznavni sistem ISKRE 
opredeljuje tudi enotno uporabo se
kundarnih razpoznavnih elementov, to 
je barv, tipov črk, tipografskega stila in 
kombinacij med logotypom in znakom 
institucije.

3. člen •
Z izrazom logotyp je mišljen značilen 

stiliziran zapis besede ISKRA.
Z izrazom znak institucije je mišljen 

specifično oblikovan znak ISKRE, kot 
ga opredeljuje 31 ..člen Samoupravnega 
sporazuma o združevanju v SOZD 
Iskra.

Z izrazom ime izdelka je mišljena 
opredelitev izdelka in njegovo fantazij
sko poimenovanje; ločimo generično 
ime izdelka, ki pove kaj izdelek je (tele
fon, TV itd.) in lastno ime oziroma znak 
izdelka, katero predstavlja fantazijsko 
označevanje izdelka; lastna imena ozi
roma znaki so lahko individualna (Co- 
rona, Azur. Partner, itd.) ali kolektivna 
(Zmaj, Klip-klap, Delta računalniški 
sistemi itd.); pravno zavarovano ime 
oziroma znak je blagovna znamka.

H- INSTITUCIONALNO OZNAČE
VANJE
4. člen

Organizacije združenega dela v 
SOZD Iskra se označujejo z institucio
nalnimi označbami, kot jih opredeljuje 
ta pravilnik.

Primarna elementa institucionalnih 
označb, ki se uporabljata vizualno pou
darjena in ločeno od drugih elementov 
institucionalnih označb sta logotyp in 
znak institucije.

Drugih znakov, ki se običajno upo
rabljajo za označevanje izdelkov, se pri 
institucionalnem označevanju ne upo
rablja.

Označevanje delovne organizacije
5. člen

Delovna organizacija se kot institu
cija identificira v okolju s svoj firmo v 
polni ali skrajšani obliki ali s komuni
kacijsko označbo.

6. člen
Delovna organizacija opredeli svojo 

polno firmo v skladu z naslednjimi pra
vili:

— fantazijska sestavna dela firme 
sta !ogotyp in znak institucije,

— začetni sestavni del imena firme 
je beseda ISKRA,

— dopolnilni sestavni del imena 
fi»me, ki sledi besedi ISKRA je beseda 
oziroma največ dve besedi, ki oprede
ljuje dejavnost in ne vsebuje kratic ali 
okrajšav,

— imenu delovne organizacije v 
polni firmi sledi opis dejavnosti, ki se v 
proizvodnih firmah začne z besedo in
dustrije.

7. člen
Poleg polne firme ima delovna orga

nizacija skrajšano firmo, ki je identična 
polni firmi brez opisa dejavnosti. 

Skrajšana firma se registrira.

• 8. člen
Komunikacijska označba delovne 

organizacije je skrajšana firma, brez 
označbe odgovornosti.

Označevanje temeljne organizacije
9. člen

Temeljna organizacija se kot institu
cija identificira v okolju z institucional
nimi označbami delovne organizacije 
in s svojim imenom v polni ali skrajšani

obliki ali s komunikacijsko označbo, v 
odvisnosti od uporabljene institucio
nalne označbe delovne organizacije.

10. člen
Pri določitvi polnega imena temeljne 

organizacije se uporabljajo čim krajša 
imena, ki opredeljujejo dejavnost te
meljne organizacije ter, ki so brez kratic

med seboj lahko ločljiva.
11. člen

Skrajšano ime temeljne organizacije 
je skrajšana označba temeljne organi
zacije, ki je vpisana v "sodni register.

12. člen
Komunikacijska označba temeljne 

organizacije je skrajšano ime temeljne 
organizacije, ali njeno polno ime, če 
nima skrajšanega imena, brez označb 
odgovornosti.

Uporaba institucionalnih označb
13. člen

Polna firma delovne organizacije se 
uporablja v glavah poslovnih tiskovin 
ter izdelčne dokumentacije in v štam
piljkah.

14. člen
Skrajšana firma delovne organizacije 

se uporablja pri razpisih in oglasih, v 
skrajšanih štampiljkah, na vizitkah, na 
začeljih institucionalnih, programskih 
ter izdelčnih publikacij in izdelkov ter 
na stranskih ploskvah embalaže.

15. člen
Komunikacijska označba delovne 

organizacije se uporablja povsod, kjer 
je potrebna kratka in vidna označba or
ganizacije, kot na naslovnicah institu
cionalnih publikacij, na tablah ter napi
sih na objektih in ob cesti ter na službe
nih vozilih.

16. člen
Določbe tega pravilnika o uporabi 

institucionalnih označb delovne orga
nizacije se smiselno uporabljajo tudi za 
uporabo institucionalnih označb te
meljne organizacije.

IH. IZDELČNA OZNAČBA
17. člen

Pod izdelčno označbo se pojmujejo 
ravila za označevanje Iskrinih izdel- 
ov, izdelčnih publikacij in embalaže. 
Izhodišče izdelčne označbe je v ob

vezni samostojni uporabi logotypa in v 
opuščanju uporabe znaka institucije, na 
čelnih ploskvah izdelkov ter na naslov
nicah izdelčnih publikacij in embalaže.

Poleg logotvpa se pri označevanju 
čelnih ploskev izdelkov, naslovnih iz
delčnih publikacij in embalaže uporab
ljajo še druge označbe, razen intitucio- 
nalnih, ki se uporabljajo izključno na 
začeljih izdelkov.

Označevanje izdelkov
18. člen

Na čelnih ploskvah izdelka se logotyp 
postavlja na vidno mesto, ločeno od 
drugih imen izdelka. Druga imena iz
delka ne smejo biti izpisana z istim 
tipom črk kot logotyp.

Če je beseda ISKRA uporabljena 
tudi v drugem imenu izdelka ima iste 
črke kot drugo ime. Tudi v tem primeru 
mora biti izdelek označen z logotypom.

Na začeljih izdelka se označi skraj- - 
šana firma delovne organizacije.

19. člen
Iskrini izdelki, ki so predmet sodelo

vanja z drugimi pravnimi osebami se 
označujejo v skladu z določili prejš
njega člena, če ni s pogodbo drugače 
določeno.

Če pogodba določa uporabo izdelč
nih označb drugih pravnih oseb, je za 
označevanje izdelkov potrebno so
glasje sveta za celostno podobo.

IV. IZVAJANJE PRAVILNIKA
23. člen

Za izvajanje tega pravilnika je odgo
voren svet za celostno podobo Iskre.

Svet ima sedem članov, ki jih za ob
dobje dveh let imenuje kolegijski po
slovodni organ SOZD Iskra.

24. člen
Naloga sveta je, da spremlja izvaja

nje določil tega pravilnika ter da daje 
pobude in predlaga ukrepe za izvajanje 
njegovih določil.

Svet daje soglasje za uporabo besede 
ISKRA v imenih, ki so sestavljeni ozi
roma izpeljani iz besede ISKRA in za 
uporabo izdelčnih označb drugih pravnih 
oseb na izdelkih ISKRE.

25. člen
V izvajanju tega pravilnika so orga

nizacije združenega dela SOZD Iskra 
dolžne predložiti v potrditev DO Iskra 
Commerce, TOZD Marketing vse pro
jekte, ki se navezujejo na uporabo 
skupnega razpoznavnega sistema 
ISKRE.

26. člen
Za izvajanje določil tega pravilnika 

je DO Iskra Commerce, TOZD Mar
keting dolžna izdelati grafične rešitve 
Iskrine celostne podobe, skrbeti za nad
zor in potrditev vseh elementov Iskrine 
celostne podobe in obveščati svet za ce
lostno podobo o izvajanju tega pravil
nika.

27. člen
Organizacije združenega dela v 

SOZD Iskra so dolžne predhodno ob
veščati DSSS SOZD Iskra o predlogih 
za spremembo firme oz. imena ter ji do
staviti podatke iz sodnega registra o 
spremembah firme oziroma imena.

28. člen
V izvajanju tega pravilnika DSSS 

SOZD Iskra vodi evidenco sodno regi
striranih firm, oz. imen organizacij 
združenega dela v SOZD Iskra in daje 
pobude za uskladitev institucionalnih 
označb v skladu s tem pravilnikom.

29. člen
Pravo varstvo Iskrinih označb ter 

njihovo standardizacijo izvaja DO 
Iskra ZORIN.

I. SPLOŠNE DOLOČBE

J. člen
prvi odstavek -logotvp

Iskra
drugi odstavek -znak

II. INSTITUCIONALNO OZNAČEVANJE

4. člen "
drugi odstavek 
primarna elementa

Iskra
20. člen

V primeru prenosa Iskrine tehnolo
gije na drugo pravno osebo, sme le-ta 
uporabiti označbe ISKRE šele, ko za

gotovi svojim izdelkom kvaliteto Iskri
nih izdelkov.

Označevanje embalaže
21. člen

Na naslovnicah embalaže je prima
ren element označevanja ime izdelka. 
Logotyp se postavlja ločeno od imena 
izdelka in drugih grafičnih elementov.

Na stranskih ploskvah embalaže se 
označi skrajšana firma delovne organi
zacije.

Označevanje delovne, organizacije

6. člen 
polna firma

Iskra $1
Iskra Telematika n. sol. o.
Industrija za telekomunikacije 
in računalništvo

64000 Kranj. Savska loka 4

7. člen
skrajšana firma

Označevanje izdelčnih publikacij
22. člen

Na naslovnicah izdelčnih publikacij 
sta primarna elementa označevanja na- lskra Teiematika n. sol. o 
Slov oziroma propagandno geslo publi- 54000 Kranj. Savska loka 4 
kacije in ime izdelka. Logotyp se po- 
stavlja čim bolj ločeno od naslova pu
blikacije, imena in drugih grafičnih ______________________
elementov. 8. člen

Beseda ISKRA je lahko sestavni del komunikacijska označba 
naslova publikacije vendar le v istih

Iskra Telematika
zacije. _____________________

črkah, ki so v naslovu publikacije, ne pa 
kot logotyp. Tudi v tem primeru se pu
blikacija označi z logotypom.

30. člen
Nesoglasja v izvajanju tega pravi1; 

nika se razrešujejo v skladu z določil' 
Samoupravnega sporazuma o združev- 
čanju v SOZD Iskra.

V. PREHODNE 
IN KONČNE DOLOČBE

31. člen
Podrobnejša navodila in grafične re

šitve Iskrine celostne podobe bodo vse
bovane v grafičnem priročniku IS K Rt- 
Grafični priročnik bo izšel v več snopi
čih, ki se bodo nanašali na posamezna 
zaokrožena uporabna področja.

32. člen
Organizacija združenega dela v 

SOZD Iskra so dolžne uskladiti oz
načbe svojih firm oziroma imen z dolo
čili 6. in 7. oziroma 10. in 11. člena tega 
pravilnika ob prvem spreminjanju na to 
navezujočih samoupravnih splošnih 
aktov oziroma najkasneje v dveh letih 
od uveljavitve tega pravilnika.

33. člen
-^Organizacije združenega dela v 

SOZD Iskra so dolžne uskladiti upo
rabo institucionalnih komunikacijskih 
označb in izdelčno označbo v skladu z 
določili tega pravilnika in grafičneg3 * * 
priročnika v prehodnem obdobju treh 
let od izdaje posameznih snopičev gra
fičnega priročnika.

34. člen ^
Ta pravilnik prične veljati z dnen1

njegove objave v glasilu ISKRA.

VI. PRILOGA

Slikovno gradivo k Pravilniku o uredi
tvi razpoznavnega sistema Iskre

31. člen
Priloga slikovnega gradiva je namenjena 
izključno za informacijo, lažje tolma
čenje in razumevanje skupnega razpo
znavnega sistema Iskre.
Detaljnejši kompozicijski principi in 
razmerja med posameznimi elementi 
bodo opisani in prikazani v zvezkih 
grafičnega priročnika za vsako podro
čje posebej.

Označevanje temeljne organizacij6

10. člen 
polno ime

Iskra
Iskra Telematika n. sol. o.
TOZD Elementi - Tovarna 
telekomunikacijskih elementov n. sol. o.

64000 Kranj. Ljubljanska c. 24 a

11. člen 
skrajšano ime

Iskra
Iskra Telematika n. sol. o.
TOZD Elementi n. sol. o.

64000 Kranj, Ljubljanska c. 24 a

12. člen
komunikacijska označba

Iskra
Iskra Telematika
TOZD Elementi
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tOZD — GENERATORJI IN ELEKTRONIKA

2 dušo in srcem za 
elektroniko

Bežno sem ga poznal že prej. O njem sem vedel, da je aktiven mladinski 
funkcionar, še bolj aktiven je v Iskrini pohodni četi, saj skorajda ne mifie 
pohod brez njegove udeležbe, vedel sem, da je priden in prizadeven delavec, 
nisem pa vedel, da je zagnan intuziast na področju elektronike, na področju 
računalništva. Z dušo in srcem živi za to stroko! Beseda teče o Žarku Lesta- 
nu, zaposlenem v tovarni generatorjev in elektronike v oddelku elektronike 
v temeljni organizaciji novogoriške Iskre—Avtoelektrike.

< V ta oddelek me ni povabil sam 
prko, saj je preskromen, tih in miren 

»ne želi priti v časnik«, kot je sam 
jkjal. V oddelek sem prišel na željo 
^anila Hrobata, vodje tehnološke pri- 
Ptave dela v tej TOZD saj mi je spo
dil, da je Žarko napravil pomembno, 
,a sam TOZD izredno koristno izbolj- 
V0 na napravi za avtomatsko merje- 

''J6 regulatorjev.

Žarka sem »zasačil«, kje drugje kot 
. ° tej napravi. Po pozdravu in njego- 
e!T1 značilnem nasmehu, ki mi ga je 

Privoščil ob pogledu na fotoaparat, sva 
Počela pogovor o napravi.

»Obstoječa naprava, ki smo jo upo

rabljali za umerjanje napetosti elek
tronskih regulatorjev«, je pričel Žarko, 
»ni ustrezala našim zahtevam, saj je 
bilo z njo možno le usmerjenje, ne pa 
tudi ugotavljanje možnih napak. Pričel 
sem razmišljati, kako bi napravo prede
lal, posodobil in sicer v tem smislu, da bi 
bilo z njo možno tudi testiranje regula
torjev. Doslej je bilo namreč tako: če 
je imel regulator napako zaradf slabih 
elementov, je obstoječa naprava regu
latorju uničila ploščico, torej smo imeli 
še dodatne izgube zaradi izmeta in tudi 
to mi ni šlo v račun.

V napravo sem vgradil testirni del, ki 
ga krmili mikroprocesor. Tako regula-

SOZD Iskra 
Izobraževalni center 
Ljubljana

V skladu s programom za uvajanje krožkov za izboljšanje proizvodnje v 
Iskri, sklepom KPO SOZD Iskra in področnih kolegijev za kakovost, ra
zvojno raziskovalno dejavnost ter kadrovsko dejavnost in izobraževanje in 
na osnovi dogovora s KOS SOZD Iskra

razpisujemo STROKOVNO USPOSABLJANJE po programu:

uvajanje krožkov za izboljšanje proizvodnje
V času od 16. 10. do 19. 10. 1984

Strokovno usposabljanje je namenjeno pospeševalcem krožkov za izbolj- 
sanje proizvodnje.

Krožki za izboljšanje proizvodnje so množična oblika za aktivno vključe- 
| vanje delavcev za izboljšanje procesa in izdelkov. Krožek za izboljšanje 

Proizvodnje združuje 5 do 12 delavcev, ki opravljajo podobna dela in naloge 
se redno sestajajo po eno uro na teden pod vodstvom vodje krožka in pro
stovoljno z namenom, da ugotavljajo probleme, analizirajo vzroke in izve
dejo ali predlagajo izboljšave.

Pospeševalec je delavec s primerno strokovno izobrazbo in temeljitim 
znanjem, ki pozna in obvlada tehnike dela v krožku ter je seznanjen tudi s 
teorijo in principi delovanja krožkov v drugih sredinah. Sposoben mora biti 
tudi svoje znanje prenašati na druge in koordinirati ter usmerjati delovanje 
krožkov. To znanje pridobi na posebnem specializiranem seminarju.

VSEBINA:
OSNOVE KROŽKOV ZA IZBOLJŠANJE PROIZVODNJE 
Družbenopolitična izhodišča in cilji delovanja krožkov 
Model krožkov za izboljšanje proizvodnje
Značilni primeri reševanja in uspešnost krožkov v drugih deželah.

Način in tehnika dela v krožku
Tehnike za reševanje problemov v krožkih 
Statistične metode za vodenje krožkov 
Praktičen primer z uporabo tehnik dela

. UVAJANJE KROŽKOV 
Motivacija
Delovanje krožkov v lastni OZD 
Uvajanje krožkov v Iskri

Razprava in povzetek
Možnosti merjenja rezultatov
Tehnika poročanja in predlog vodstva
Usmerjena razprava o krožkih za izboljšanje proizvodnje.

ČAS IN KRAJ:
S programom strokovnega usposabljanja bomo pričeli 16. 10. 1984 ob 9. 

uri v hotelu Transturist Škofja Loka. Zaključek seminarja predvidevamo 19. 
10. 1984 ob 15. uri.

VODJA PROGRAMA:
Lotar KOZINA, dipl. inž., SOZD Iskra, DSSS 
ČENA strokovnega usposabljanja:
V ceno 14.500 din so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za nave

deno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. Potne 
stroške si uredijo udeleženci v svojih TOZD oz. DSSS.

PRIJAVE:
Prijavnice pošljite najkasneje do 12. 10. 1984 na naslov SOZD Iskra, Izo

braževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3, E-U.
Podrobnejše informacije lahko dobite pri vodji programa Lotarju Kozini, 

na tel. št.: (061) 222-234, ali pri vodji področja kakovosti v vaši DO.

fclUtA

tor najprej statično testira in če je rezul
tat testa dober, oziroma, če je regulator 
dober, dovoli moja iznajdba tudi 
usmerjenje, v nasprotnem rimeru pa 
ne. V tem primeru se namreč prikaže 
signalna lučka in se ustavi na tisti napa
ki, ki jo ima regulator. To je lahko kra
tek stik, ne izklopi, ne vklopi, delno 
vklopi in padec napetosti. To je vseka
kor dobrodošla in ogromna prednost 
pred obstoječo napravo, saj je veliko 
manj izmeta, prihranek na času, lažja 
analiza in S tem popravilo napak in kar 
je najvažnejše — sto odstotna zaneslji
vost delovanja regulatorjev, ki jih upo
rabljamo za vgradnjo v altematorje«.

Kako si prišel na to idejo?
»Ideja mi je šinila v glavo predvsem 

iz potrebe po odpravi izmeta. Seveda je 
potrebno tu najprej temeljito poznava
nje samega delovanja regulatorja. Na 
podlagi tega sem pripravil zasnovo po
teka testiranja, izdelal sem sklope in 
vezja, ki so priključeni na mikroproce
sor, ko je bilo tega konec pa sem izdelal 
še program, ki je povezal delovanje 
vseh podsklopov v celoto. Program je 
bilo potrebno stestirati, odpraviti mo
rebitne napake, program je moč vpisati 
v spomin, le-ta se vgradi v ploščico z 
mikroprocesorjem in s tem je »zadevči- 
ca« končana«.

Žarko, zaslužiš vse čestitke. Vendar, 
od kje črpaš vse to potrebno znanje?

»Od rane mladosti me nadvse pri
vlači tehnika, elektronika in kasneje 
mikroelektronika in računalništvo. Ra
zumljivo je, da sem po končani osnovni 
šoli ubral to smer na elektro srednji 
tehnični šoli. Vendar šola ne da dovolj, 
zato sem se stalno seznanjal z našo, 
predvsem pa s tujo literaturo in tako 
vsaj v glavnem sledil vsem novostim v 
tej, zame priljubljeni ponogi. Posebej 
tuja literatura pa me je spodbujala k 
novim idejam, novemu pridobivanju 
znanja na tem področju«.

Kje bi lahko napravo z mikroproce
sorji lahko še uporabljati v naši delovni 
organizaciji?

»Možnosti je res še veliko, saj je mi
kroprocesor zelo univerzalen za razna 
krmljenja strojev, celih linij, naprav za 
analizo določenih sklopov, predvsem v 
elektroniki in drugod. In, če se povr
nem spet k omenjeni napravi pa naj 
povem še tole. Ker je naprava sedaj, po 
prenovitvi strogo namenska, jo seveda 
ni moč dobiti ne na našem, ne na tujem 
trgu, razen seveda po naročilu. To pa bi 
pomenilo kar lep kupček dolarjev« ...

Tako pravi mladi strokovnjak Žarko, 
mi pa dodajamo ob tej njegovi pripo
vedi še nekaj. Opisani primer mora 
nu jno postati podlaga za razmišljanje od
govornim vodilnim in vodstvenim de
lavcem v Avtoelektriki, saj je lep pri
kaz, kako bi bilo možno ob primerni 
vzpodbudi takim in podobnim entuzia
stom tudi doma z majhnimi stroški še 
marsikaj narediti ali izboljšati.

Marko Rakušček

ZAHVALI

Ob prerani in nenadomestljivi izgubi 
našega dragega moža in očka

JOŽETA KRIŽNARJA
se iskreno zahvaljujem vsem sodelav
cem Iskre Telematike, TOZD Termi
nali in sindikalni organizaciji, TOZD 
Elementi in MKD za izrečeno sožalje, 
denarno pomoč, podarjena venca in 
cvetje ter izredno številno spremstvo na 
njegovi preizgodnji zadnji poti. Po
sebno zahvalo pa smo dolžni tov. Pe
ternelju in Držiču, kot vsem zaposlenim 
v Oddelku PPP TOZD Terminali, ter 
govorniku Štefetu ob odprtem grobu za 
besede slovesa.

Hvala vsem, ki ste nam pomagali v tež
kih trenutkih in sočustovali z nami

žalujoča žena Blaži s hčerkama 
Renatko in Tadejko

Ob prerani izgubi
našega dragega moža in očeta

CIRILA POKORNA
se zahvaljujemo vsem njegovim nek
danjim sodelavcem in prijateljem za 
izraze sožalja, podarjeno cvetje in 
pomoč v težkih trenutkih. Še posebej 
pa se zahvaljujemo tov. inž. Knapu in 
tov. inž. Žibertu za lepe poslovilne be
sede ob odprtem grobu. Hvala vsem, ki 
ste ga v tako velikem številu pospremili 
na njegovi zadnji poti

Žalujoči: žena Ivanka ter hčerki 
Cirila in Ivica z družinama.

Sklepi 2. zasedanja DS 
SOZD Iskra (25. 9. 1984)

Na osnovi podane informacije sekretarja DS Jasta Marcona, sprejme DS 
soglasno naslednji sklep:

DS potrdi sklepe 1. zadedanja z dne 14. 6. 1984 in sprejme na znanje in
formacijo o izvršitvi in izvajanju sklepov ter pri tem

— ugotavlja, da je predlog sklepa št. 144 pod tč. Lin 2. z dne 8. 5. 1984 
(odobritev združenih sredstev SOZD za namensko vlaganje v aluminij) ve
ljavno sprejet, ker je po usklajevalnem postopku podano tudi pozitivno sta
lišče DS DO Iskra Delta,

— ponovno poziva DS DO, da določijo delegata v Odbor za samou
pravno usklajevanje Letnega programa SOZD Iskra za leto 1985 ter vse 
udeležence v procesu planiranja, da spoštujejo sprejete roke za pripravo let
nega in srednjeročnega plana SOZD Iskra.

Na osnovi podane obrazložitve člana KPO SOZD Zorana Poliča, pred
loga odbora za gospodarjenje in dohodkovne odnose ter predloženega gra
diva, sprejme DS soglasno naslednji sklep:

DS sprejme Poročilo o poslovanju SOZD Iskra od 1.1. do 30. 6. 1984 in 
ugotavlja, da je bil v prvem polletju dosežen dokaj ugoden izvoz na konver
tibilno področje in dokaj ugoden porast akumulacije. Vendar pa je prišlo do 
močnejšega izpada izvoza v dežele SEV, hkrati pa so-zaostreni gospodarski 
pogoji, predvsem izjemne podražitve repromaterialov in zvišanje obresti za 
najete kredite, poslabšali gospodarski položaj nekaterih organizacij v pri
merjavi s preteklim letom, kar terja poglobljene analize in pripravo ukrepov 
za odpravo nastalih poslovnih problemov.

DS sprejme na znanje informacijo direktorja TOZD ZT Iskra Commerce 
Miloša Resnika o zunanjetrgovinski menjavi v prvih sedmih oz. osmih mese
cih letošnjega leta.

Na osnovi pisnega vprašanja delegacije DO Elektrozveze v zvezi z izvozno 
poslovno politiko glede na izvoz gotovih sestavnih delov, repromateriala oz. 
gotovih izdelkov in s tem v zvezi na problematiko neizpolnjevanja obvezno
sti do dobav znotraj Iskre ter razprave, je DS sprejel soglasno naslednji
sklep:

DS naroča KPO SOZD, da nakazano problematiko čimprej obravnava in 
sprejme ustrezne ukrepe. Prav tako naj se zadeva prouči tudi na kolegiju 
glavnih direktorjev in na marketing kolegiju.

Odgovor na delegatsko vprašanje oz. informacija o podvzetih ukrepih se 
poda na naslednji seji DS.

DS sprejme na znanje informacijo glavnega direktorja DO Široka potroš
nja Mira Kreka o izvajanju sanacijskih programov v TOZD Elektroakustika 
Sežana in v TOZD Gospodinjski aparati Reteče ter o naknadno ugotovljeni 
izgubi v poslovanju za prvo polletje 1984 v TOZD TV Pržan ter o akcijah, ki 
potekajo na nivoju DO.

SS sprejme na znanje informacijo predsednika strokovne skupine Staneta 
Preskarja o nadaljnjem razreševanju problematike v DO Elektrozveze.

DS sprejme na znanje tudi informacijo delegata DO Elektrooptika o spre
jetih pogojih pri odobritvi kratkoročnega depozita s strani Elektrooptike.

Na osnovi podane obrazložitve predstavnika Iskre banke Janka Japlja, 
predloga odbora za finance in predloženega gradiva ter razprave, sprejme 
DS v soglasju s podanimi stališči delegacij, soglasno naslednje sklepe:

1. DS odobri DO Avtoelektrika TOZD Komerciala koriščenje nepo
vratnih sredstev iz rezervnega sklada SOZD Iskra v višini 5.000.000 din za 
kritje škode, ki je nastala ob naravni nesreči — poplavi.

2. DS odobri podaljšanje kratkoročnih sanacijskih kreditov za DO 
Široka potrošnja TOZD Gospodinjski aparati Reteče v višini 45.000.000 
din in TOZD Elektroakustika Sežana v višini 15.200.000 din do konca ok
tobra 1984, po 12 %-letni obrestni merit

3. DS odobri spremembo roka vračila sanacijskega kredita za DO Elek
trozveze TOZD TTS v višini 51.000.000 din, to je 5 let in 1 leto moratorija 
ter obrestno mero 12 %-letno.

Po predlogu delegacije DO Elementi naj bi poslovodni organi v bodoče 
pri predlogih za sanacijske kredite predvideli dolgoročne rešitve za vse pri
mere, kjer je to mogoče.

Na osnovi podane obrazložitve člana KPO SOZD Borisa Mužiča, sprejme 
DS soglasno naslednji sklep:

DS sprejme odločbo o notranji organizaciji, sistematizaciji in zasedbi del 
in rihlog za opravljanje nalog o izvajanju načrta vojne proizvodnje in stori-

(Nadaljevanje na 8. strani)

SOZD ISKRA, IZOBRAŽEVALNI CENTER

razpisuje

specialistično izpopolnjevanje strokovne izobrazbe po programu:

RAČUNALNIŠKO PODPRTA SIMULACIJA POSLOVNEGA OD
LOČANJA
v času od 18. — 20. in 22. 10. 1984

Specialistično izpopolnjevanje z uporabo računalnika, spremljevalca so
dobnosti, ki bo prvič uporabljen v programu izobraževanja delavcev v med
narodnem poslovanju Iskre, je namenjeno udeležencem 3. Zunanjetrgovin
ske šole v Iskri.

Vodenje poslovanja v konkurenčnem boju je izredno zahtevna naloga. 
Simulacija poslovnega odločanja bo omogočila, da bodo udeleženci odločali 
o poslovanju podjetja, spoznali posledice odločitev in jih tudi popravljali. 
Rezultate poslovanja bodo primerjali s plani poslovanja, ki bodo izdelani za 
obdobje 3 let v naprej. Poslovna igra bo dala odgovor na to, katera skupina 
udeležencev je bila najbolj uspešna pri vodenju podjetja v enakih pogojih 

tekmovanja med enakimi podjetji.
Ste pripravljeni napredovati v strokovnem vodenju o poslovnem odloča

nju?

VSEBINA:
1. Obrazložitev zasnove igre
2. Oblikovanje politike podjetja in konkretizacije letnih planov
3. Izvajanje simulacije v normalni podjetniški konkurenci

NOSILEC PROGRAMA: SOZD Iskra Izobraževalni center Ljubljana

VODJA PROGRAMA: Bogdan PELC, dipl. ekon.

ČAS IN KRAJ: S programom specialističnega programa bomo pričeli 18. 
10. 1984 ob 8. uri v hotelu Transturist, Škofja Loka. Zaključek seminarja 
predvidevamo 22. 10.1984 ob 12. uri.

CENA: V ceno 13.000 din so vključeni vsi stroški izobraževanja. Za na
vedeno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. 
Potne stroške si uredijo udeleženci v svojih TOZD oziroma DSSS.

PRIJAVE: Prijavnice pošljite najkasneje do 4.10.1984 na naslov SOZD 
Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3, Sonja Vrhovec.

Podrobnejše informacije o vsebini izpopolnjevanja lahko dobite na tel. 
št.: 061/222—212.
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Sklepi 2. zasedanja DS 
SOZD Iskra (25. 9. 1984)

(Nadaljevanje s 7. strani)
tev, realizacije sklenjenih pogodb ter izvajanje varnostnega načrta.

Na osnovi podane obrazložitve predstavnika Iskre Commerce Borisa 
Slapnika, predloga poslovnega sveta ZT skupnosti in predloženega gradiva, 
sprejme DS soglasno naslednje sklepe:

1. DS sprejme Poročilo o poslovanju Iskrine ZT mreže v letu 1983 in po
trdi likvidacijsko bilanco firme Perles Suiza S. A. Barcelona s stanjem 31.12. 
1983.

2. DS sprejme na znanje določila Poslovnika o delu poslovnega sveta:
3. DS pooblasti DO Iskra Commerce, da preko svojih samoupravnih or

ganov sprejema formalne sklepe o inomreži v skladu z letnim planom ino- 
mreže in o tem tekoče obvešča DS in poslovni svet.

4. DS odobri ustanovitev skupnega predstavništva LB, Združene banke 
in Iskre Commerce v Barceloni, Španija ter zadolži Iskro Commerce za izva- 
šitev sklepa.

5. DS odobri ustanovitev začasnega predstavništva Iskre na Madžarskem 
s sedežem v Budimpešti za dobo 2 lefter zadolži Iskra Commerce za izvršitev 
sklepa.
Na osnovi podane obrazložitve predsednika KPO SOZD Borisa Lasiča, pred
loženega gradiva in podanega predloga delegacije DO Telematika, sprejme 
DS soglasno naslednje sklepe: '

L DS javno razpisuje prosta dela in naloge
— člana KPO SOZD Iskra za ekonomiko in plan ter
— člana KPO SOZD Iskra za razvoj in inovacije za dobo 4 let, s pogoji iz 

77. člena Samoupravnega sporazuma o združevanju v SOZD Iskra in z raz
pisnim rokom 15 dni.

2. DS imenuje za v. d. člana KPO SOZD Iskra za razvoj in inovacije tov. 
Rada Faleskinija, dipl. inž.

3^ DS naroča razpisni komisiji, da pridobi v času razpisnega postopka od 
možnega kandidata za člana KPO SOZD Iskra za razvoj in inovacije kon
cept razvojno-inovacijske usmeritve.

4. bS sprejme na znanje informacijo predsednika KPQ SOZD o obliko
vanju neformalnega posvetovalnega organa, kot posebno obliko dela, v ka
terem delujejo predstavniki pomembnih zunanjih družbenopolitičnih in go
spodarskih inštitucij, zaradi izmenjave mnenj do aktualnih vprašanj dela in 
razvoja Iskre.

Na osnovi podane obrazložitve člana KPO SOZD Miloša Kobeta, pred
loga odbora za razvojni program in raziskovalno dejavnost ter predloženega 
gradiva, sprejme DS soglasno naslednji sklep:

DS sprejme Poročilo o razvoj no- raziskovalni dejavnosti v SOZD Iskra za 
leto 1983 in opozarja vse DO, da posvetijo večjo skrb za zagotovitev so
dobne opreme za razvoj no- raziskovalno dejavnost.

DS sprejme tudi predlog sklepov VIL internega posvetovanja o razvojno- 
inovacijski problematiki, ki smiselno zajema tudi zaključke, izhajajoče iz 
poročila o RRD ter naroča vsem DO, da jih obravnavajo in sprejmejo kon
kretne sklepe za njihovo izvajanje.

Na osnovi podane obrazložitve člana KPO SOZD Gojmira Blenkuša, 
predloga odbora za kvaliteto ter predloženega gradiva, sprejme DS soglasno 
naslednji sklep:

DS sprejme Poročilo o kakovosti proizvodov za leto 1983 in opozarja DO, 
da poročilo obravnavajo in sprejmejo ustrezne sklepe.

Ker predvidene akcije po srednjeročnem planu v glavnem kasnijo, bi mo
rale DO v skladu s samoupravnim sporazumom o temeljih plana 
1981—1985 pripraviti letne programe za izboljšanje kakovosti ter si bolj 
energično prizadevati za izboljšanje kakovosti proizvodov. Poročilo se 
označi kot poslovna tajnost.

Na osnovi podane obrazložitve člana Sveta za celostno podobo Jaka Škr- 
binca ter predloženega gradiva in podanega predloga v razpravi, sprejme DS 
soglasno naslednji sklep:

DS posreduje osnutek Pravilnikao ureditvi skupnega razpoznavnega si
stema Iskre v javno obravnavo, ki naj traja do 31. 10. 1984.

Osnutek pravilnika se objavi v naslednji številki glasila Iskra. Pripombe, 
predloge in stališča zbira tajništvo samoupravnih organov SOZD.

DS sprejme na znanje pisna odgovora na delegatska vprašanja, postav
ljena na 1. zasedanju DS SOZD.

Časopisne novice
Delavci Iskre-Avtomatike so s priložnostno prireditvijo proslavili 35-let- 

nico delovanja svoje organizacije. Že leta 1949 je namreč predsednik Tito 
podpisal odločbo o ustanovitvi tedanje Tovarne električnih aparatov, ki naj 
bi predvsem izdelovala releje za vodne elektrarne. Danes segajo njeni iz
delki na najrazličnejša področja energetike in prometa, kar sta ji med dru
gim omogočila tudi mikroelektronika in računalništvo.

Iskrina delovna organizacija Avtomatika se lahko pohvali, da je bila lani 
med 300 delovnimi organizacijami v Sloveniji po ustvarjenem dohodku na 
22. mestu. V letošnjem jubilejnem letu pa si je zastavila za cilj vjsčji izvoz in 
sicer v primerjavi z lanskim, kar za polovico večjim. To predstavlja 30 mili
jonov dolarjev, ki bodo pridobljeni na konvertibilnem področju. Ljubljanski 
Dnevnik.

Delavcem Iskrine tovarne vžigalnih tuljav je grozilo, da bodo dobivali okr
njene osebne dohodke, saj je ta TOZD v Bovcu ob polletju poslovala z iz
gubo — 13,5 milijona dinarjev. Ker so menili, da je izguba posledica objek
tivnih okoliščin in da zanjo niso krivi, so zaprosili izvršni svet občine, da jim 
prizna tako imenovano »posebno obravnavo«, s čimer bi se ognili po zakonu 
zahtevanem zmanjšanju plač.

V Iskri pravijo, da so rdeče številke nastale zato, ker niso bile obračunane 
interne devizne stimulacije in da so bile tudi zvezne devizne stimulacije 
manjše od predvidenih.

Člani tolminskega izvršnega sveta so najprej (7. septembra) zavrnili proš
njo Iskre in menili, da je izguba posledica tudi notranjih slabosti v kolektivu, 
zagato pa naj rešujejo s solidarnostjo med Iskrinimi TOZD. Nekaj dni za
tem pa se je izvršni svet na izredni seji odločil nasprotno in bovški tovarni 
priznal »posebno obravnavo«. Primorske novice.

Inženiring biro Ljubljana je v Metalni v Mariboru predstavil prvo jugoslo
vansko računalniško krmiljeno regal no dvigalo. Za kupca VAZ iz Togliatija 
v Sovjetski zvezi dobavljajo sistem za skladiščenje in distribucijo avtomobil
skih gum, to je skladišče z avtomatskimi regalnimi dvigali in računalniško 
krmiljenim sistemom transporta. Pri uresničevanju načrta sodeluje pet jugo
slovanskih podjetij: Inženiring biro Ljubljana, Metalna, Iskra, Unis-Tos, 
Union vest in kot izvoznik Kovinotehna, Celje. Vrednost posla znaša pri
bližno 5 milijonov dolarjev. Specialisti iz Sovjetske zveze so bili že dva me
seca na šolanju, saj gre za izredno zahevno in zapleteno tehniko. Računalni
ška oprema in regalna dvigala so sestavljena iz domačih materialov. Delo, 
Ljubljana.

Ljubljanska delovna organizacija Iskra-Delta je kot pomoč Kopaoniku 
namenila 1,56 milijona dinarjev. Sredstva je zbralo približno tisoč zaposle
nih, ki so eno soboto delali za prizadete prebivalce Kopaonika.

V Iskrini tovarni za montažo elektromotorjev y Idriji so predali namenu 
novo žarilno linijo za toplotno obdelavo elektromagnetne pločevine. Z novo 
naložbo, ki je veljala 150 milijonov dinarjev, bodo letno nadomestili za 7 mi
lijonov mark uvoza, obenem pa povečali proizvodnjo, ki je namenjena pre
težno zahodnemu konvertibilnemu tržišču. Za dan republike pa bo dokon
čana 110 milijonska naložba, pridobili bodo 4100 kvadratnih metrov upo
rabnih površin, ki bodo rezultat skupnega vlaganja Iskre in Prodoimpexa.

Zbral in uredil Marjan Kralj

Renato
Škoberne najboljši

V Sežani je bil pod pokrovi
teljstvom sindikalne konference 
Iskre ŠIPO TOZD Elektroaku
stike in v organizaciji Šahov
skega društva Iskra, redni trime
sečni hitropotezni tumir.

Končni vrstni red šahistov za
poslenih v Iskri, je bil naslednji:

Vrstni red: L Renato Škoberne, 2. 
Brane Deželak, 3. Dane Černe, 4. Bo
gdan Brezigar, 5. Dušan Čebular, 
6.—7. Miha Šmid, Bojan Kuzmič, 8. 
Bogo Mayer, 9.—10. Pavle Sešek, 
Darko Sovdat, 11. Pavle Jereb, 12. 
Zdenko Grahek, 13. Rihard Piskar, 14. 
Bernard Velkavrh, 15. Drago Pergar, 
16,—-17. Stojan Cuder, Peter Jerman.

Turnir je bil nekoliko manj kvalite
ten, ker so manjkali nekateri najboljši. 
Nekaj šahistov je sodelovalo na tekmo
vanju v drugi zvezni šahovski ligi, drugi 
pa niso imeli časa. Kljub temu je bilo 
izredno zanimivo.

Za pokal 100 točk je trenutni vrstni 
red najboljših: 1. Leon Mazi 74,5 
točke, 2. Dane Čeme 50, 3. Anton Je
rina 41,5, 4. Brane Deželak 40,5, 5. 
Marjan Butala 40, 6. Janež Kumše 
36,5, 7. Vojko Srebrnič 36, 8. Janez 
Krek 33,5, 9. Bojan Kuzmič 33 itd. 
Točke -za pokal je osvojilo že 42 šahi
stov.

Med ostalimi člani društva in gosti pa 
so bili najboljši: 1. Edo Rozman, 2.—3. 
Božidar Filipovič in Egon Pertot, 4. 
Rade Miloševič, 5. Stanko Nikolič, 6. 
Jože Miklavec, 7.—9. Brane Šljukič, 
Peter Martinčič in Drago Bajc itd.

Naslednji hitropotezni turnir bo 
konec leta v Kranju. Sindikalisti Ljub
ljane pa bomo pričeli s pripravami za 
sindikalna moštvena tekmovanja, ki se 
bodo kmalu začela. Dobimo se vsak če
trtek v Šahovskem domu od 17. ure 
dalje. Najprej bo društveni trener po
kazal nekaj teorije, nato pa bo sledilo 
medsebojno preigravanje.

Šahovsko društvo Iskra bo 26. 10. 
1984 ob 16.30 organiziralo zopet stari 
priljubljeni dvoboj Starejši : Mlajši. 
Kraj prireditve bomo javili naknadno. 
Že sedaj pa vas vabimo na to zanimivo 
prireditev.

Brezigar Bogdan

DO — AVTOMATIKA

Štart
kolesarjev

Četrtek, 13. 9. N84. V meglenem 
jutru, ki je kazalo na lepo vreme, so se 
pred vhodom Centra sistemov za avto
matizacijo v Stegnah zbrali kolesarji iz 
delovne organizacije Avtofnatika. Še 
zadnji mali servis, priprava spremstva 
in pričela se je tradicionalna kolesarska 
transverzala, ki jo je služba za družbeni 
standard organizirala v počastitev 35- 
letnice delovne organizacije Avtomati
ke:

Napisali smo kolesarska transverza
la, čeprav bi lahko rekli tudi po poteh 
temeljnih organizacij Avtomatike. 310 
km dolga pot bo vodila skupino pri
bližno 45. kolesarjev prvi dan iz Ljub
ljane preko Kamnika, Mozirja, Vele
nja, Slovenskih Konjic v Poljčane oz. 
Makole do najbolj oddaljene temeljne 
organizacije Avtomatika, do TOŽD 
programska stikala in releji. Zaključek 
prvega dne bo v Rogaški slatini.

Naslednji dan bodo nadaljevali z 
vožnjo proti Kumrovcu, Brežicam in 
Kostanjevici do Otočca, kjer bodo dru
gič nabirali novih moči. Žadnji dan pa 
je namenjen vožnji skozi Novo mesto, 
kjer imamo dve temeljni organizaciji: 
Napajalne naprave in Elektrospojna 
vezja, nato mimo Žužemberka, Krke 
doVidma-Dobrepolje. In ponovno smo 
v eni od naših temeljnih organizacij — 
TOZD Stikalni in zaščitni elementi. Še 
Rašica, Škofljica, Ig in Ljubljana, Krog 
je zaključen.

Veliko sreče in čim manj »defektov« 
na poti!«

O tem, kako je bilo pa v eni od na
slednjih številk.

Š.D.

Planinska
zahvala

Planinci z izleta na naš prelepi 
Triglav se toplo zahvaljujemo 
dobrim vodičem Jožetu Šparov
cu, Lojzetu Zevniku in Frančku.

Posebej se zahvaljuje naveza 
—- Danica Podobnik in Marija 
Čefarin, Jožetu Šparovcu, Loj
zetu Zevniku pa Albina Erjavec 
— za požrtvovalno in varno vo
denje!

Iz tujega strokovnega tiska
Superčip iz Avstralije

A vstralski znanstveniki so razvili superlogični čip, ki je komaj tako velik kot 
noht človeškega prsta, toda po zmogljivosti in kompleksnosti presega vse do
slej izdelane čipe. Ta silicijev del z visoko stopnjo integracije VLSI vsebuje 
102 tisoč tranzistorjev in razločuje izgovorjena povelja ter pri tem krmili druge 
naprave. Čip ima tudi 100 kbitov pomnilniške kapacitete. Razvili so ga v ok
viru znanstveno—raziskovalne organizacije pod vodstvom dr. Craiga Mund- 
gea v Adelaidi.

Kot je povedal avstralski minister za znanost in tehnologijo Bary Jones, je 
konstrukcija takšnega lOOkbitnega logičnega elementa mnogo težja kot 1.000 
kbitnega pomnilniškega čipa te vrste, ki so ga pred kratkim razvili v ZDA in na 
Japonskem. Novi VLSI logični čip sestoji namreč iz številnih posameznih 
elementov z različnimi funkcijami, ki sestavljajo skupaj integriran sistem in s 
tem izpolnjujejo zelo kompleksne naloge.

Utekočinjenje premoga
V Kingsportu v 'ZDA je družba Tennesse Eastman odprla prvo veliko to

varno za utekočinjenje premoga. Iz bližnjega rudnika utekočinijo na dan 900 
ton premoga in.pridobe sintetičen plin. Naprava proizvaja v glavnem hidrid 
ocetne kisline, ki je osnovna surovina za proizvodnjo zaščitnih filmov, vlaken 
in drugih umetnih snovi. Tudi stranskih produktov, kot je žveplo, ne zavržejo- 
Narodna organizacija inženirjev v ZDA je ocenila novo proizvodnjo kot eno 
od desetih največjih tehniških dosežkov na svetu v lanskem letu.

Jutrišnje motorno vozilo
Raziskovalca David Cole in Lavvrence Harbeck iz univerze v Michiganu 

sta objavila študijo z naslovom »Avtomobilski trendi —vozilo jutrišnjega 
dne.« V študiji trdita, da se ameriška avtomobilska industrija nahaja pred te
meljno strukturno spremembo. Razvoj avtomobilov bo v naslednjih desetih 
letih bolj odvisen od mednarodnih gibanj, ki jih je že v zadnjih letih pretresalo 
nihanje na potrošniškem tržišču. V prihodnje naj bi bili' motorji v vozilih 
manjši, konstruktorji naj bi uporabljali več umetnih snovi, od kovin pa predv
sem aluminij. Zmanjšati bo treba tudi korozijo. Oba raziskovalca menita, da 
bo tudi v prihodnje potrebno na tržišču veliko modelov, od luksuznih do pre
prostih, vendar z identičnim oblikovanjem. Z uporabo umetnih snovi in alu
minija naj bi dosegli leta 1990 manjšo težo avtomobilov, od poprečja leta 
1980 1.500 kg na poprečje 1.020 kg. Proizvodnja diesel modelov naj bi nara
sla do tega leta na 20%. Električni avtomobili bodo predstavljali leta 1990 še 
vedno komaj 1 % celotne svetovne proizvodnje potniških vozil.

Golob miru
Na prvi pogled predstavlja ideja Petra Lewisa, ameriškega umetnika iz Ed

montona, čisto blaznost, vendar s tem ni rečeno, da zasnova ni uresničljiva- 
Gre za načrt, po katerem bi izdelali neke vrste ognjenega ptiča v do sedaj še 
fantastičnih dimenzijah, ki bi obsegale 90 tisoč milj, oziroma 144.841 km na 
zemlji. Obris goloba miru naj bi segal na tleh od Atlantika do Pacifika, glo
boko na sever v Kanado in na jug skoraj do mehiških meja. Obseg pa je tolik
šen zato, ker je treba naznačiti perje in tudi oljčno vejico, ki jo golob nosi v 
kljunu. Konci peres repa naj bi bili v Washing(onu in Ottavvi, kljun v Van- 
couveru, oko pa v Edmontonu.

Lewis predlaga zemeljski zaris v točkah z razdaljo 20 milj (32 km). Tisoči 
prostovoljcev naj bi postavili 4.500 lesenih stebrov, 9 m visokih in z istim ob
segom. Če bi te lesene stebre, ki bi se razprostirali v 17 državah ZDA in 7 ka
nadskih provincah, istočasno zažgali (osvetlili), bi zažarel zaris goloba miru 
kot svetleči simbol v vesolju. Z zemlje seveda tega simbola ne bi mogli videti, 
pač pa iz satelitov, kjer bi ga lahko tudi fotografirali. Infrardeče kamere in ke
mični dodatki pri gorenja lesa bi omogočili tudi posnetke, če bi oblaki zastrli 
severni del ameriškega kontinenta. Smisel podviga naj bi bil, da bi z zemlje po
slali mirovno poslanico za vesolje. Levvis predlaga, naj bi za dan goloba miru 
razglasili 7. januar 1985. leta.

Zanimivo je, da je Lewis že uresničil nekaj fantastičnih zamisli kot je kon
strukcija slapa na reki Saskatchevvan, ki-je višji od Niagare. Ta je veljala leta 
1980 1,2 milijona dolarjev.

Označiti zemljo z vidno sliko za vesolje sicer ni nova ideja. V 20 letih 
tega stoletja so namreč predlagali, da bi v Sahari postavili fantastični Pitago
rov trikotnik skupaj s kvadrati, vendar je stvar ostala pri zamisli.

Priznanje Nikoli Tesli
»Svet znanosti z zamudo priznava genialnost enega svojih največjih, najbolj 

ekscentričnih in skrivnostnih izumiteljev«, je pred kratkim zapisal New York 
Times v svoji redni tedenski znanstveni prilogi. »Sto let po prihodu v Ameriko, 
brez prebile pare, dobiva Tesla priznanja za sijajna odkritja, ki so prekosila 
dosežke njegovih sodobnikov Edisona in Marconija. Nikola Tesla je prvi 
izumil radio in ne Marconi! Izumil je način prenašanja električne energije, ki 
ga uporabljamo še danes in ne Edison! Tesla je pomagal k rojstvu industrijske 
revolucije, ker bi le-ta brez njega ne bi bila mogoča. Živel je v času, ko je po
sameznik še lahko spremenil tok zgodovine. Če bi iz naše industrijske družbe 
izključili rezultate njegovega dela, bi se kolesa industrije ustavila, električni 
tramvaji in vlaki bi obstali, naša mesta bi bila v temi, tovarne pa mrtve. Vse te 
stvari so sicer znane vsem nam, toda v ZDA, kjer je Tesla preživel večino živ
ljenja in največ ustvaril, govorijo enciklopedije o njem samo na kratko.«

A v tor sestavka v New York Timesu pa trdi tudi, da so po smrti Tesle izginili 
številni papirji iz njegove zapuščine, ki naj bi bili v ameriških vojaških in ob
veščevalnih arhivih.

Sončni pastir
Bosonogi pastirji z zakrivljeno palico v roki so tudi pri nas že prava redkost. 

Nadomestili so jih električni pastirji, katerih proizvodnjo smo vpeljali tudi p*1 
nas in pripomogli k modernizaciji kmetijstva.

V Franciji so šli še korak dalje. Izdelali so električnega pastirja, ki deluje na 
sončno energijo. Naprava deluje takole: električni pastir dobiva energijo od 
sončnih celic. Pri tem del energije napaja ogrado z napetostjo', drugi del po 
polni še akuniulatoj-tako, da je sistem samostojen. Tudi v oblačnem vremenu 
je ograda pod napetostjo, ker dovaja električno energijo akumulator. Ker de
luje akumulator nepretrgoma, ga je treba vsakih pet let zamenjati, drugih težav 
z vzdrževanjem ni. Sončni pastir ima maso 4 kg, napaja pa lahko 50 km dolgo 
ogrado.

Zbral, prevedel in priredil Marjan Kralj

Veliki vrh nad Jezerskim
Sezona izletov v visokogorje se je iztekla, jesenska narava pa je s celim spektrom 

barv tudi sedaj čudovita. Planinci-Iskraši bomo poizkusili delček te lepote zaužiti z 
izletom na Veliki vrh nad Jezerskim, v soboto 13. oktobra 1984, v organizaciji Planin
ske sekcije DO ISKRA Kranj.

Zbrali se bomo ob 7. uri pred hotelom Creina, od koder nas bo avtobus peljal na Je
zersko. Od tu bomo šli po markirani stezi mimo smučišča in čez Murijevo planino na 
Veliki vrh' (1742 m—2,5 ure). S te razgledne točke se lepo vidi po severnem ostenju 
Kočne in vrhovih ter dolinah okrog Jezerskega. Sestopili bomo po isti poti do avtobu
sa, ki nas bo v zgodnjih popoldanskih urah pripeljal v Kranj. Cena prevoza bo 
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Veliki vrh je obvezna točka in hkrati lahko dostopen vrh Jezerske planinske poti, 
zato ga priporočamo za družinski izlet. Vodila bosta E. Erzetič in M, Čelik.

Prijave in vplačila sprejema Volga Pajk iz tajništva DO ERO, tel. 28-22 do srede 
10. oktobra.


